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18e vergadering Woensdag 13 mei 1992
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd. -

- De vergadering wordt geopend om
10.05 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

E. Beysen, M. Bourgois, M. Olivier,
F. Vermeiren ; gezondheidsredenen.

P. Berben, F. Cauwenberghs, E. De-
rycke, A. Schellens, W. Seeuws, W.
Taelman, R. Van Rompaey , H. Van
Wambeke ; buitenslands.

G. Anthuenis, P. Breyne, J. Decor-
te, J. Gabriels, M. Verwilghen ;
ambtsverplichtingen.

BEGROTINGEN

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende ontwer-
pen van decreet werden ingediend :

- Ontwerp van decreet houdende
de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1992

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 18
13 mei 1992

- 14 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

Ontwerp van decreet houdende
de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992 +
Bijlagen 1 tot en met XXV1
- 15 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting en
de verschillende ter zake bevoeg-
de Commissies.

BEGROTINGSSTUKKEN

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende begro-
tingsstukken werden ingediend :
-

-

Toelichtingen bij de middelen- en
de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting en
de verschillende ter zake bevoeg-
de Commissies.

Administratieve begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1992
- 16 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting en
de verschillende ter zake bevoeg-
de Commissies.

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken

ONTWERPEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende ontwer-
pen van decreet werden ingediend :

- Ontwerp van decreet houdende
regeling tot erkenning van de out-
placement-, wervings- en selectie-
bureaus in het Vlaamse Gewest
- 172 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor  Economie ,  Energ ie  en
Werkgelegenheid.

- Ontwerp van decreet tot wijziging
van het decreet van 23 oktober
1991 houdende organisatie en er-
kenning van niet-openbare regio-
nale televisieverenigingen
- 175 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Media.

- Ontwerp van decreet houdende
diverse bepalingen tot begeleiding
van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting en
de verschillende ter zake bevoeg-
de Commissies.

- Ontwerp van decreet tot wijziging
van de wet van 26 maart 1971 op
de bescherming van de oppervlak-
tewateren tegen verontreiniging
en van het decreet van 12 decem-
ber 1990 betreffende het bestuur-
lijk beleid
- 187 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Verenigde
Commissies voor Binnenlandse
Aangelegenheden en Ambtena-
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Voorzitter

renzaken  en Leefmilieu en Na-
tuurbehoud.

VOORSTELLEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van decreet werden inge-
diend :

- Voorstel van decreet van de heer
J. De Seranno houdende wijziging
van het decreet van 16 juni 1992
houdende maatregelen voor een
sociaal grondbeleid
- 171 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Huisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Landinrichting.

- Voorstel van decreet van de heer
J. Vande Lanotte C.S. betreffende
de duinen
- 174 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Leefmilieu en Natuurbe-
houd.

- Voorstel van decreet van de heer
A. Van Aperen houdende vrijwa-
ring van de rechten van de voet-
gangers
- 176 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Openbare Werken en Ver-
voer.

- Voorstel van decreet van me-
vrouw L. Maximus houdende in-
voering van een evenwichtige ver-
tegenwoordiging van mannen en
vrouwen in adviesorganen
- 179 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Algemene Zaken, het
Reglement en de Verzoekschrif-
ten.

- Voorstel van decreet van de heer
G. Annemans en mevrouw M.
Dillen houdende wijziging van het
decreet van 27 maart 1991 hou-
dende het statuut van de Neder-
landse Radio- en Televisie-uitzen-

dingen in België, Omroep van de
Vlaamse Gemeenschap
- 182 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Media.

- Voorstel van decreet van de heren
A. Schellens en M. Bartholo-
meeussen C.S. houdende subsi-
diëring voor het oprichten van
laad- en losinstallaties langsheen
de bevaarbare waterwegen in
Vlaanderen
- 185 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Openbare Werken en Ver-
voer.

- Voorstel van decreet van de heer
W. Declerck C.S. houdende wijzi-
ging van het decreet van 5 maart
1985 houdende bepaling van de
minimumleeftijd voor deelnemers
aan wielerwedstrijden.
- 188 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Cultuur.

VOORSTELLEN VAN RESOLU-
TIE

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van resolutie werden inge-
diend :

- Voorstel van resolutie van de heer
P. Dewael C.S. betreffende de re-
conversieproblematiek in Lim-
burg
- 181 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor  Economie ,  Energ ie  en
Werkgelegenheid.

- Voorstel van resolutie van de he-
ren G. Annemans, F. De Man en
F. Van den Eynde betreffende het
cultureel akkoord met de Repu-
bliek Zuid-Afrika
- 183 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Buitenlandse en Externe
Aangelegenheden.

VOORSTEL TOT WIJZIGING
VAN HET REGLEMENT

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende voor-
stel tot wijziging van het Reglement
werd ingediend :

- Voorstel van de heren H. Lau-
wers, L. Peeters, J. Geysels en D.
Van Mechelen tot wijziging van
het Reglement van de Vlaamse
Raad
- 170 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Algemene Zaken, het
Reglement en de Verzoekschrif-
ten.

BELEIDSNOTA

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende beleids-
nota werd ingediend :

- Beleidsnota Toerisme in Vlaande-
ren, ingediend door de heer H.
Weckx, Gemeenschapsminister
van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden
- 168 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Cultuur.

BELEIDSBRIEVEN

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende beleids-
brieven werden ingediend :

- Beleidsbrief Leefmilieu, natuur-
behoud, landinrichting en drink-
watervoorziening, ingediend door
de heer N. De Batselier, Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister
van Leefmilieu en Huisvesting
- 177  (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Leefmilieu en Natuurbe-
houd.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 18
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Voorzitter

- Beleidsbrief Het economisch be-
leid in Vlaanderen. Beleidsbrie-
ven voor 1992, ingediend door de
heer L. Van den Brande, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Eco-
nomie , KMO, Wetenschapsbe-
leid, Energie en Externe Betrek-
kingen  -
- 178 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor  Economie ,  Energ ie  en
Werkgelegenheid.

1992
17 (BZ 1992) - Nr. 1.-

Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting en
de verschillende ter zake bevoeg-
de Commissies

VERSLAGEN

renplan werd ingediend :
- Meerjarenplan van de BRTN be-

treffende de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Media.

JAARVERSLAG

Indiening Indiening

De Voorzitter : De volgende versla-
gen werden ingediend :

De Voorzitter : Het volgende jaar-
verslag werd ingediend :

- Beleidsbrief Het wetenschapsbe-
leid in Vlaanderen. Beleidspriori-
teiten voor 1992, ingediend door
de heer L. Van den Brande,
Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, Gemeenschapsminister
van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 180 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Onderwijs, Vorming en We-
tenschapsbeleid.

MOTIE

Indiening

De Voorzitter : De volgende motie
werd ingediend :

- Motie van de heer J. Ulburghs be-
treffende de uitoefening van het
recht van onderzoek over de be-
stedingen van de KS-gelden
- 184 (BZ 1992) - Nr. 1.

VERSLAG VAN HET REKEN-
HOF

- door de heer D. Van Mechelen
namens de Commissie voor de
Media over de hoorzitting met
een delegatie van de BRTN naar
aanleiding van de oprichting van
een vijfde radiozender
- 166 (BZ 1992) - Nr. 1.

- door mevrouw A. Leysen namens
de Commissie voor Onderwijs,
Vorming en Wetenschapsbeleid
over de hoorzitting met een dele-
gatie van het Nationaal Fonds
voor Wetenschappelijk Onder-
zoek (NFWO) over het weten-
schapsbeleid in Vlaanderen
- 173 (BZ 1992) - Nr. 1.

- door de heer W. Taelman namens
de Commissie voor Onderwijs,
Vorming en Wetenschapsbeleid
over het voorstel van de heer R.
Deswaene C.S. houdende wijzi-
ging van het decreet van 23 okto-
ber 1991 betreffende de medezeg-
genschap in het gesubsidieerd on-
derwijs
- 150 (BZ 1992) - Nr. 2.

- door mevrouw L. Nelis-Van Lie-
dekerke namens de Commissie
voor de Media over het ontwerp
van decreet tot wijziging van het
decreet van 23 oktober 1991 hou-
dende organisatie en erkenning
van niet-openbare regionale tele-
visieverenigingen

- Verslag der werkzaamheden in
1991 van de Vlaamse Interuniver-
sitaire Raad.

Dit verslag ligt ter inzage bij het Se-
cretariaat van de Raad, Afdeling
Openbare Vergadering.

VERZOEKSCHRIFTEN

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende ver-
zoekschriften werden ingediend :
- Verzoekschrift van 28 maart 1992

van de heer J. Tonnoeyr inzake
de belasting op het verbruik van
drinkwater.
Verwezen naar de Commissie
voor de Algemene Zaken, het
Reglement en de Verzoekschrif-
ten.

Indiening en verwijzing - 175 (BZ 1992) - Nr. 2. -

- Verzoekschrift van 30 maart 1992
van het Hoger Architectuurinsti-
tuut van het Rijk te Antwerpen
betreffende de verdaging van de
inwerkingtreding van het decreet
van 23 oktober 1991.
Verwezen naar de Commissie
voor de Algemene Zaken, het
Reglement en de Verzoekschrif-
ten.

Verzoekschrift van 14 april 1992
van mevrouw R. Oostvogels be-

De Voorzitter : Het volgende verslag
van het Rekenhof werd ingediend :

treffende de uitbreiding van een
varkensbedrijf te Lichtaart.
Verwezen naar de Commissie

- Verslag van het Rekenhof over MEERJARENPLAN voor Leefmilieu en Natuurbe-
het onderzoek van de ontwerpen houd.
van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeen-

Indiening en verwijzing

schap voor het begrotingsjaar De Voorzitter : het volgende meerja-
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BESLUIT VAN DE VLAAMSE
EXECUTIEVE

Indiening

De Voorzitter : Het volgende besluit
van de Vlaamse Executieve werd in-
gediend :

- Besluit van de Vlaamse Executie-
ve tot herverdeling van basisallo-
caties  binnen programma 54
- 27-A (BZ 1992) - Nr. 1.

MINISTERIEEL BESLUIT

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende minis-
teriële besluit werd ingediend :

- Ministerieel besluit van 3 april
1992 betreffende de herverdeling
van de kredieten van het pro-
gramma 18.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

OPMERKING VAN HET REKEN-
HOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende opmer-
king van het Rekenhof werd inge-
diend :

- Opmerking van het Rekenhof van
31 maart 1992 over de begrotings-
beraadslaging van de Vlaamse
Executieve van 11 maart 1992 met
betrekking tot de onteigening van
panden op het Martelaarsplein te
Brussel (begroting 1992, pro-
gramma 02, basisallocatie 70.02).
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

BRIEVEN VAN HET REKENHOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende brieven

van het Rekenhof werden inge-
diend :

- Brief N 14 J 745.042 Bl van 28
april 1992 betreffende het minis-
terieel besluit van 3 april 1992 met
betrekking tot herverdeling van
basisallocaties (programma 18).

- Brief N 14 J 745 674 Bl van 28
april 1992 betreffende het minis-
terieel besluit van 27 maart 1992
met betrekking tot herverdeling
van basisallocaties (programma
42).

KENNISGEVINGEN VAN HET
REKENHOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende kennis-
gevingen van het Rekenhof werden
ingediend :

- Kennisgeving van het Rekenhof
van de brief die het op 31 maart
1992 richt aan de Gemeenschaps-
minister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden met betrekking
tot het meerjarenplan van de
BRTN betreffende de periode
1992-1996.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

- Kennisgeving van het Rekenhof
van de brief die het op 31 maart
1992 richt aan de Gemeenschaps-
minister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden in verband met
de openbare instelling BLOSO en
met het Vlaams Sportfonds.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

- Kennisgeving van het Rekenhof
van de brief die het op 15 april
1992 richt aan de Gemeenschaps-
minister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden in verband met
de dienst met afzonderlijk beheer
Hofstade-Bad.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

ARRESTEN VAN HET ARBI-
TRAGEHOF

Indiening

De Voorzitter : De volgende arresten
van het Arbitragehof liggen ter inza-
ge bij het Secretariaat van de Raad,
Afdeling Openbare Vergadering :

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Arrest nr. 23/92  van 2 april 1992
(rolnummers 251, 252 en 275) ;

Arrest nr. 24192  van
(rolnummers 273 en

Arrest nr. 25/92  van
(rolnummer 254) ;

Arrest nr. 26/92  van
(rolnummer 267) ;

Arrest nr. 27192  van
(rolnummer 269) ;

Arrest nr. 28/92  van
(rolnummer 270) ;

Arrest nr. 29/92  van
(rolnummer 266) ;

Arrest nr. 30/92  van
(rolnummers 259 en

2 april 1992
277) ;

2 april 1992

2 april 1992

2 april 1992

2 april 1992

2 april 1992

2 april 1992
272) ;

Arrest nr. 31192  van 23 april 1992
(rolnummers 257 en 260) ;

Arrest nr. 32/92  van 23 april 1992
(rolnummer 268) ;

Arrest nr. 33/92  van 7 mei 1992
(rolnummer 271) ;

Arrest nr. 34/92  van 7 mei 1992
(rolnummer 281) ;

Arrest nr. 35192  van 7 mei 1992
(rolnummer 285) ;

Arrest nr. 36/92  van 7 mei 1992
(rolnummer 280) ;

Arrest nr. 37/92  van 7 mei 1992
(rolnummer 300).

KENNISGEVINGEN VAN HET
ARBITRAGEHOF

Indiening

De Voorzitter : De volgende kennis-
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Voorzitter

gevingen  van het Arbitragehof be-
treffende beroepen tot vernietiging
en prejudiciële vragen liggen ter inza-
ge bij het Secretariaat van de Raad,
Afdeling Openbare Vergadering :

- Rolnummer 392 ;
- Rolnummer 393 ;
- Roinummers 394 tot en met 403 ;
- Rolnummer 404 ;
- Rolnummer 405 ;
- Rolnummers 406 en 407 ;
- Rolnummer 408 ;
- Rolnummer 409 ;
- Rolnummer 410.

SCHRIFTELIJKE
(Regl. art. 74)

VRAGEN

Indiening

De Voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door :

- mevrouw M. Aelvoet, de heren
G. Annemans, L. Appeltans, L.
Barbé, E. Beysen, R. Bosmans,
H. Brouns, M. Capoen, G. Car-
doen, W. Cortois, mevrouw S.
Creyf, de heren J. De Bremaeker,
H. De Croo, E. De Groot, J. De-
meulenaere, G. De Meyer, A.
Denys, J. De Roo, R. Deswaene,
J. Devolder, F. Dewinter, M.
Didden, mevrouw V. Dua, de he-
ren J. Eeman, E. Flamant, G.
Geens, J. Geysels, F. Ghesquiè-
re, W. Goossens, P. Hostekint,
H. Lauwers, J.  Leclercq, M.
Maertens, mevrouw L. Maximus,
mevrouw T. Merckx-Van Goey,
mevrouw L. Nelis-Van Liedeker-
ke, de heren R. Raes, J. Sleeckx,
L. Standaert, H. Suykerbuyk, P.
Tant, J. Tavernier, J. Timmer-
mans, L. Ulburghs, J. Valkeniers,
J .  Vande lanotte,  B.  Vanden-
driessche, M. Van der Poorten,
H. Van Dienderen, J. Van Eet-
velt, P. Van Grembergen, R. Van
Hooland, G. Vanleenhove, L.
Van Nieuwenhuysen, K. Van
Overmeire, M. Van Peel, E. Van
Vaerenbergh, R .  V a n  Walleg-
hem, H. Van Wambeke, V. Vaut-

mans, G. Verhofstadt, F. Vermei-
ren, W. Verreycken, mevrouw M.
Vogels.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Dames en heren, op
verzoek van de interpellant, die we-
gens gezondheidsredenen verhinderd
is, wordt de interpellatie van de heer
Beysen tot de heer Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Openba-
re Werken, Ruimtelijke Ordening en
Binnenlandse Aangelegenheden,
over de concessie betreffende de
Liefkenshoektunnel, verdaagd naar
een latere vergadering.

ONTWERP VAN DECREET tot
wijziging van het decreet van 23 ok-
tober 1991 houdende organisatie en
erkenning van niet-openbare regio-
nale televisieverenigingen
- 175 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 23 oktober 1991 hou-
dende organisatie en erkenning van
niet-openbare regionale televisiever-
enigingen.

De algemene bespreking is geopend.

Mevrouw Nelis-Van Liedekerke,
verslaggever, heeft het woord.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke,
verslaggever (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, mijnheer de Mi-
nister, dames en heren, de regionale
televisie in Vlaanderen heeft al een
lange voorgeschiedenis. Het decreet
van 23 oktober 1991 houdende orga-
nisatie en erkenning van niet-open-
bare  regionale televisieverenigingen
had tot doel een kader te schetsen
voor leefbare regionale televisie.

In de praktijk is echter gebleken dat Eerst en vooral dank ik mevrouw Ne-

de afbakening van de zendgebieden
de leefbaarheid van sommige regio-
nale televisieverenigingen in gevaar
bracht.

Krachtens artikel 7 paragraaf 1 van
het decreet van 23 oktober 1991 kan
de Vlaamse Executieve de zendge-
bieden afbakenen, rekening houdend
met sociologische gegevens, de tech-
nische mogelijkheden, met een even-
wichtige spreiding over de provincies
en met de afbakening die rekening
houdt met de provinciegrenzen om-
dat samenwerking enkel binnen een
provincie mogelijk is. Bovendien liet
hij zich leiden door de stelregel dat
geen enkel zendgebied meer dan 10
procent van het totaal aantal inwo-
ners van het Nederlands taalgebied
en het tweetalig gebied Brussel
Hoofdstad mag bereiken. Voor het
arrondissement Antwerpen en Brus-
sel Hoofdstad voorzag dit decreet in
een uitzondering.

Aangezien de strikte toepassing van
de 10 procent-regel geen of al te wei-
nig mogelijkheden binnen een be-
paalde regio met een beperkt aantal
inwoners biedt, en sommige regiona-
le televisieverenigingen als gevolg
daarvan niet leefbaar bleken, werd
gepleit voor een hoger percentage.
Zowel de erkende regionale televisie-
verenigingen als de administratie en
het comité van experten van de Me-
diaraad waren van oordeel dat de in
het oorspronkelijke decreet opgeno-
men 10 procent moest worden opge-
trokken tot 15 procent. Het ontwerp
van decreet dat wij thans bespreken
sluit dus aan bij het advies van de
Vlaamse Mediaraad. Dientengevolge
vervallen de afwijkingen voor het ar-
rondissement Antwerpen en Brussel
Hoofdstad.

Dit ontwerp werd in de Commissie
aangenomen met 10 stemmen voor
bij 2 onthoudingen. (Algemeen ap-
plaus)

De Voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
zal bondig zijn.
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Weckx

lis, zowel voor haar schriftelijk als
voor haar mondeling verslag.

Over het optrekken van het percen-
tage is er, op een paar onthoudingen
na, quasi unanimiteit. Tijdens de
voorbereidende werkzaamheden
aangaande het tot stand komen van
het decreet van oktober 1991 bracht
de problematiek van de tien procent
reeds een discussie tot stand.

Om te komen tot een afbakening van
de zendgebieden die de regionale te-
levisievereniging een bestaansmoge-
lijkheid zou geven, vraag ik aan deze
Raad om het optrekken van 10 tot
15 procent, hetgeen trouwens de eni-
ge wijziging is, goed te keuren. Dit
dient zo spoedig mogelijk te gebeu-
ren vermits de vier bestaande regio-
nale televisieverenigingen zich voor 7
juli moeten aanpassen aan de voor-
waarden van het decreet.

Bovendien hebben wij tijdens de vo-
rige Commissie voor de Media beslo-
ten het voorontwerp van besluit dat
de Executieve nog moet nemen in
verband met de afbakening van de
zendgebieden uitvoerig te behande-
len op de volgende commissieverga-
dering.  Dat is voor deze namiddag
gepland.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 23 oktober 1991 hou-
dende organisatie en erkenning van
niet-openbare regionale televisiever-
enigingen.

De door de Commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Dit decreet regelt een aangelegen-
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heid als bedoeld in artikel 59bis van
de Grondwet.

- Aangenomen.

Artikel 2

In artikel 7,§ 1,2e lid van het decreet
van 23 oktober 1991 houdende orga-
nisatie en erkenning van niet-open-
bare  regionale televisieverenigingen
worden de volgende wijzigingen aan-
gebracht :

1” de woorden ,,lO ten honderd” wor-
den vervangen door de woorden ,,15
procent” ;

2” de volzin ,,Afwijkingen zijn moge-
lijk voor het arrondissement Antwer-
pen en voor Brussel-Hoofdstad”
wordt geschrapt.

- Aangenomen.

De artikelsgewijze
sloten.

bespreking is ge-

We zullen om 15 uur de hoofdelijke
stemming over het gehele ontwerp
van decreet houden.

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer R. Deswaene C.S. houdende
wijziging van het decreet van 23 ok-
tober 1991 betreffende de medezeg-
genschap in het gesubsidieerd onder-
wijs
- 150 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
voorstel van decreet van de heer De-
swaene C.S. houdende wijziging van
het decreet van 23 oktober 1991 be-
treffende de medezeggenschap in het
gesubsidieerd onderwijs.

Ik stel vast dat de bevoegde Minister
op dit ogenblik niet in het halfrond
aanwezig is.

Minister H. Weckx : Het is op dit
ogenblik nog vergadering van de
Executieve. Ik had toegezegd de Mi-
nister op tijd te verwittigen, maar

Niet-openbare regionale televisieverenigingen
Medezeggenschap in het gesubsidieerd onderwijs

men kon niet voorzien dat de bespre-
king zo snel zou geschieden. Ik weet
dat men ter beschikking moet zijn
van het parlement, maar men dacht
dat de bespreking iets langer zou du-
ren.

De Voorzitter : De Minister zal wor-
den verwittigd. Indien Minister
Weckx bereid is de Executieve te ver-
tegenwoordigen, stel ik voor de ver-
slaggever, de heer Taelman, het
woord te geven. Ik constateer echter
dat ook hij verrast is door het tempo
waarin de besprekingen worden ge-
voerd.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, ik stel voor de bespreking
aan te vatten.

De Voorzitter : De verslaggever ver-
wijst naar zijn verslag.

De heer Deswaene heeft het woord.

De heer R. Deswaene (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, ter atten-
tie van de collega’s die minder ver-
trouwd zijn met de onderwijsmaterie,
wil ik vooraf zeer kort in herinnering
brengen dat participatieraden in-
spraakorganen zijn die vóór 31 mei
eerstkomend verplicht moeten wor-
den ingericht in de basis- en secun-
daire scholen van het vrij en officieel
gesubsidieerd onderwijs ; dat ze, in
tegenstelling tot de lokale schoolra-
den in het gemeenschapsonderwijs,
uitsluitend adviserende en overlegbe-
voegdheid hebben in materies die
hoofdzakelijk betrekking hebben op
pedagogische en organisatorische
schoolaangelegenheden ; dat zij sa-
mengesteld worden op basis van een
gelijk aantal vertegenwoordigers van
de inrichtende macht, de ouders, te
verkiezen door de ouders, het perso-
neel, te verkiezen door het personeel
en de lokale gemeenschap, aan te
duiden bij coöptatie.

Mag ik er eveneens op wijzen dat dit
decreet, zowel in de Onderwijscom-
missie als in de Openbare Vergade-
ring, werd besproken half oktober
1991, dus op een ogenblik dat de
toenmalige nationale Regering reeds
ontslag had genomen. Met andere
woorden, dat het in ijltempo en voor
het eerst werd behandeld op een tijd-
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Deswaene

stip dat de meeste collega’s reeds
vooral aandacht hadden voor de vol-
gende verkiezingen.

Het gevolg hiervan is dat we vandaag
moeten durven erkennen dat er zes
maanden geleden vergissingen be-
gaan werden en we nu de moed moe-
ten opbrengen om die fouten zonder
verder uitstel te corrigeren.

Het voorstel dat ik namens de PVV
heb ingediend beoogt precies één
klein onderdeel van het decreet te
herzien, met name de verkiezing van
de vertegenwoordigers van het perso-
neel zoals nu omschreven is in de ar-
tikelen 19 en 20.

Hierin staat vermeld dat het perso-
neel alleen kandidaat kan zijn - en
dus alleen verkozen kan worden -
op lijsten voorgedragen en ingediend
door de representatieve vakorganisa-
ties. Deze bepaling in het decreet is
een zware en ondemocratische ver-
gissing, die veel heibel, wrijvingen en
spanningen veroorzaakt in onderwijs-
middens en er de sfeer duchtig ver-
troebelt.

Ten eerste, is het onverdedigbaar dat
vakbonden in de participatieraden
een monopoliepositie geïnstitutiona-
liseerd krijgen. Dit is zuilenbeharti-
ging op zijn smalst, en niet meer van
deze tijd.

Ten tweede, de bevoegdheden die
aan de participatieraden toegemeten
werden, zijn uitgesproken van onder-
wijsinhoudelijke en organisatorische
aard en vallen dus duidelijk buiten
het werkterrein van de vakbonden.
Er weze trouwens opgemerkt dat de
vakorganisaties in de schoolgemeen-
schappen aanwezig blijven, vermits
ondernemingsraden en andere over-
legstructuren ongewijzigd blijven be-
staan.

Ten derde, vermindert het aantal
aangesloten leden bij de vakorganisa-
ties voortdurend in het onderwijs. In
de meeste scholen is slechts de helft
- en zelfs veel minder - van het
personeel nog lid van een syndicaat.
Concreet betekent dit niet alleen dat
de individuele vrijheid van een niet
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onbelangrijk deel van het personeel
onaanvaardbaar beknot wordt, daar
zij niet de kans krijgen op inspraak
in het schoolgebeuren, maar ook dat
het personeelskorps op een ondemo-
cratische manier vertegenwoordigd
zal zijn.

Ons voorstel is bedoeld om al deze
bezwaren, die een ernstige hypo-
theek leggen op een normaal functio-
neren van de participatieraden, op te
heffen. Het houdt in dat elk perso-
neelslid zich schriftelijk kandidaat
kan stellen bij de directie van de in-
stelling en dat nadien alle personeels-
leden bij geheime stemming hun ver-
tegenwoordigers kunnen aanduiden.

Wellicht zal men straks aanhalen -
en het werd reeds in de Commissie
gezegd - dat het te laat is om wijzi-
gingen aan te brengen, omdat de ver-
kiezingen reeds aan de gang zijn.
Mijns inziens is dit onjuist ; het is ver-
stoppertje spelen en een alibi zoeken
om vandaag geen verantwoordelijk-
heid te moeten opnemen. Bij mijn
weten zijn weinig scholen erg enthou-
siast over de oprichting van de parti-
cipatieraden en zeker niet in de con-
text waarin het nu moet gebeuren.

Het volstaat de inwerkingtreding te
verdagen naar 1 januari 1993, datum
die nu trouwens geldt voor de HO-
BU-scholen. Niemand zal het ons
kwalijk nemen, integendeel, men zal
dergelijke houding van de politieke
wereld waarderen.

Minister Van den Bossche stelde in
de Commissie dat er eerst moet wor-
den geëvalueerd vooraleer het de-
creet eventueel te wijzigen. Dit is ui-
teraard een verkeerde redenering,
omdat men niet correct kan evalue-
ren op basis van gegevens waarvan
iedereen weet dat ze van bij de start
ondemocratisch en foutief zijn. Daar-
enboven is het onlogische dan reeds
geschied en werd de miskleun een
feit. Fouten kunnen toegeven en de
moed opbrengen ze tijdig te verbete-
ren lijkt me een leuke wijsheid.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de

Medezeggenschap in het gesubsidieerd onderwijs

Voorzitter, in verband met de afwe-
zigheid van de heer Taelman werd
mij zoëven meegedeeld dat de heer
Taelman zich officieel heeft veront-
schuldigd wegens een parlementaire
zending in het buitenland.

De Voorzitter : De heer Tavernier
heeft het woord.

De heer J. Tavemier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
ik heb in de Commissie reeds gezegd
dat wij met de inhoud van dit voorstel
van decreet eigenlijk kunnen ak-
koord gaan, althans op lange termijn.
Toch zal de AGALEV-fractie zich
onthouden omdat wij voor een aantal
zaken problemen hebben met de re-
denering die daarnet door de heer
Deswaene werd ontwikkeld.

Eerst en vooral hebben wij de indruk
dat er duidelijk een antisyndicale on-
dertoon in zit. Hoewel wij met een
aantal vragen zitten in verband met
de huidige werking van de toch wel
zuilgebonden vakbonden, vinden wij
het belangrijk dat degenen  die in de
scholen de gemeenschap, het perso-
neel en de ouders vertegenwoordi-
gen, daar niet als individu zitten. Wij
menen dat zij daar aanwezig zijn als
de vertegenwoordigers van het perso-
neel, niet alleen omdat zij gekozen
zijn, maar ook omdat zij de steun
hebben van een organisatie die hen
alle mogelijke inlichtingen kan geven
over reglementaire en wettelijke be-
palingen en allerhande informatie die
op dit moment toch wel belangrijk is
voor heel het schoolgebeuren.

Wij geloven er niet in dat een indivi-
du als individu - ook al is hij door
een deel van het personeel gekozen
- voldoende tegengewicht kan vor-
men tegenover de directie of tegen-
over de inrichtende macht die, in
theorie althans, belangrijker is, zon-
der dat hij op een bepaalde achter-
grond kan terugvallen.

Wij erkennen nochtans het eerder
ondemocratisch karakter van de pro-
cedure, vooral wanneer wij moeten
vaststellen dat een groot gedeelte van
het personeel inderdaad niet meer bij
een vakbond is aangesloten en dit om
diverse redenen. Eigenlijk is dat
meer een probleem van de vakbond
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Tavemier

die duidelijk meer inspanningen zal
moeten leveren om opnieuw een aan-
trekkelijk karakter te krijgen.

Wij menen echter dat op dit ogenblik
de procedure niet kan worden stop-
gezet. Men moet een procedure niet
onderbreken en zeker niet wanneer
zij duidelijk in de eindfase is.

De heer Deswaene heeft wellicht ge-
lijk wanneer hij zegt dat er in heel
wat scholen weinig enthousiasme is
voor die participatieraad. Ik vrees al-
leen dat zijn analyse van dit gebrek
aan enthousiasme verkeerd is. Ik ben
eerder geneigd om te besluiten dat
dit gebrek aan enthousiasme vooral
aan de kant van de directie en van
de inrichtende macht te vinden is.
Natuurlijk probeert men via allerlei
insinuaties, ik spreek nog niet over
intimidaties, de leerkrachten ervan af
te houden zich voor deze participatie-
raad kandidaat te stellen.

Ik meen dat de idee van de participa-
tieraad op zich zeer waardevol is en
dat de werking ervan volledig moet
kunnen worden uitgetest. Over een
aantal jaren moet dit zeker worden
geëvalueerd en dan kan ook het
voorstel van de heer Deswaene,
waarmee wij in principe akkoord
gaan, in overweging worden geno-
men.

De Voorzitter : De heer Appeltans
heeft het woord.

De heer L. Appeltans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, het zal
wellicht niemand verwonderen dat ik
namens de Volksunie het woord
neem in verband met het voorstel van
decreet van de heer Deswaene. Dit
voorstel van decreet is eigenlijk een
kopie van een amendement dat de
Volksunie-fractie vorig jaar in deze
Raad heeft ingediend naar aanleiding
van de bespreking van het onderwijs-
decreet. Ook vandaag zullen wij op-
nieuw een duidelijk standpunt inne-
men.

De personeelsleden die zich betrok-
ken voelen bij het onderwijs in het
algemeen, bij de werking van hun ge-
subsidieerde school en bij de oprich-
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ting van de participatieraden inge-
voerd bij decreet van 23 oktober vo-
rig jaar, hebben de kans daadwerke-
lijk mee vorm te geven aan het beleid
in hun school, samen met de verte-
genwoordigers van de inrichtende
macht, ouders en lokale gemeen-
schap.

Jammer genoeg worden een hele
groep leerkrachten en andere perso-
neelsleden die mogelijkheid ontzegd
omdat zij niet bij een representatieve
vakbond zijn aangesloten. Vele leer-
krachten protesteren met klem - en
volgens ons terecht - tegen de uit-
sluiting van mensen die zich in hun
eigen school of schoolgemeenschap
willen inzetten. Er is wel nog altijd
een achterpoortje : mits de welwil-
lendheid van de vakbonden kunnen
leerkrachten die zich kandidaat stel-
len via een vakbond op de lijst wor-
den opgenomen, maar het voorko-
men op de lijst hangt dan nog altijd
af van de goodwill van de vakbond.

Het zijn echter niet alleen de vakbon-
den die bekommerd zijn om de goede
werking van de scholen. Men moet
zich de vraag stellen hoe representa-
tief een vakbond wel is - en dit is
een reëel voorbeeld - als slechts 15
procent van de leerkrachten bij de
vakbond zijn aangesloten. Ik kan
zelfs voorbeelden aanhalen van scho-
len waar zelfs niet 5 procent van het
aantal leerkrachten bij een vakbond
is aangesloten. De collega’s Maes en
Vanhorenbeek hebben dit duidelijk
gemaakt in bovenvernoemd amende-
ment. Wij zeggen dat ook in deze
materie het monopolie van de vak-
bonden ondemocratisch is en niet
beantwoordt aan de situatie zoals zij
zich in diverse scholen voordoet.

De Volksunie heeft altijd gepleit en
zal blijven pleiten voor depolitise-
ring. Zij verzet zich tegen elke vorm
van particratie in onze maatschappij,
dus ook in de scholen en misschien
zelfs in de eerste plaats in de scholen.
Ik ben dan ook enigszins verwonderd
over het standpunt dat de heer Ta-
vernier daarnet heeft ingenomen. Hij
meent de verdediging te moeten op-
nemen - en dat is zijn goed recht -
van de vakbonden als alleenvertegen-
woordiger van het onderwijsperso-
neel. Uiteindelijk komt hij tot het be-
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sluit principieel akkoord te gaan met
het voorstel van decreet. (De  heer J.
Tavernier knikt ontkennend). Ik ben
uiteraard niet geroepen hier de me-
ning van AGALEV te vertolken,
maar gezien de algemene standpun-
ten van deze partij, hebben wij hier-
bij toch een aantal bedenkingen.

Wij rekenen trouwens ook op andere
leden van de meerderheid, zowel van
CVP als van SP maar vooral van de
CVP, die toch ook hun oor te luiste-
ren hebben gelegd bij al die leer-
krachten in de scholen die zich door
deze maatregel recht naar het hart
gegrepen voelen. Dit decreet is maar
pas van kracht geworden en ik weet
dus dat het moeilijk is om dat stante
pede recht te zetten. Toch moeten
wij de eerlijkheid hebben om een de-
creet dat niet werkt zo snel mogelijk
te wijzigen. De Volksunie zal bijge-
volg het voorstel van decreet steu-
nen.

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
waarde collega’s, namens de Vlaam-
se Regering kan ik vrij kort zijn in
mijn reactie op dit voorstel. Zoals ik
reeds in de Commissie heb gezegd,
begrijp ik dat het voorstel een inhou-
delijke discussie opentrekt en ik kan
de heer Tavernier vervoegen in de
nuancering die hij in zijn toespraak
heeft aangebracht. De gestelde dis-
cussie is zeer belangrijk en het is on-
betwistbaar dat wij ze zullen moeten
voeren. De Vlaamse Regering wenst
deze discussie niet uit de weg te gaan.

Het enige probleem is dat het decreet
pas enkele maanden geleden goedge-
keurd is en dat het volop in uitvoe-
ring is. Vandaag wil men dezelfde
principiële discussie openen die zich
in feite ook enkele maanden geleden
had kunnen afspelen maar toen om
eerbiedwaardige redenen niet werd
gevoerd. Ik wil u eraan herinneren
dat de fractie van de heer Deswaene
op dat ogenblik geweigerd heeft deel
te nemen aan het debat met het oog
op de toen nakende verkiezingen.
Vandaag wil men een return-match
spelen en een zaak die toen aanhan-
gig was opnieuw openen ; de proce-
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dure voorzien in het decreet is niet
eens afgerond. Dat lijkt mij geen lo-
gische manier van werken. Men had
niet moeten wegblijven uit de Vlaam-
se Raad op het ogenblik dat de dis-
cussie kon gevoerd worden.

Eerstdaags zal de uitvoering van het
decreet afgerond zijn. Het is een in-
noverend ‘decreet. Het nieuwe sys-
teem van inspraak zal geëvalueerd
moeten worden. Die evaluatie dringt
zich trouwens niet alleen aan ons op,
ook aan de kant van de ouders en de
leerkrachten zal er een evaluatie
moeten plaatsvinden, misschien wel
langs de vakbondskanalen. De op-
merkingen die daaruit zullen voort-
vloeien zullen misschien veel verder
gaan dan die van de heer Deswaene.

De toekomst zal uitsluitsel brengen,
laten wij deze discussie niet voorbarig
voeren. Ik kan mij niet van de indruk
ontdoen dat dit voorstel meer inge-
diend werd om het plezier een discus-
sie te laten overdoen dan wel uit
diepe bekommernis voor sommige
leerkrachten, wat de tekst daarover
ook moge laten uitschijnen. Ik vraag
dus de verwerping van het voorstel.

De Voorzitter : Het woord is aan de
heer Deswaene.

De heer R. Deswaene : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
collega’s, ik kan de ietwat moeilijke
positie van de heer Van den Bossche
begrijpen, maar wil voor drie zaken
uw aandacht vragen.

Bij een evaluatie kan opnieuw de
vraag rijzen of de participatieraad ad-
viserende dan wel beslissende be-
voegdheid moet hebben. Ook de wij-
ze van aanduiding zal waarschijnlijk
opnieuw ter sprake komen. Wij wor-
den in sommige scholen inderdaad
geconfronteerd met een zeer laag
aantal vakbondsaanhorigen. Dit zou
de toepassing van het decreet in som-
mige scholen dus kunnen bemoeilij-
ken. Ter gelegenheid van een evalua-
tie kunnen wij daarover rustig discus-. . .sieren.

Ten eerste, het is een zaak van willen
of niet willen, mogen of niet mogen.
Geen enkele vergelijking gaat volle-
dig op, maar toch wil ik hier verwij-
zen naar de maatregelen die minister
Tobback heeft genomen in verband
met de voetbalwedstrijden van het
voorbije weekend. Ook in die situatie
waren al heel wat beslissingen geno-
men, kaarten verkocht, TV-afspra-
ken gemaakt, en zo verder. Wanneer
de veiligheid in het gedrang komt of,
om meer precies te zijn, de rust in
onze scholen, dan moet men vlug op-
treden en direct beslissen.

Logisch met het beleid dat wij voeren
kunnen wij dit voorliggend voorstel
niet aanvaarden, ook al heeft het de
verdienste een aantal discussies te
openen. Anders zouden wij het ge-
voerde beleid loochenen. De vorige
Vlaamse Regering heeft voor een be-
paald stelsel geopteerd, de Raad
heeft dit goedgekeurd. Laat ons dit
nu uitvoeren en niet om de haverklap
wijzigingen aanbrengen aan wat nog
niet is uitgevoerd. Daardoor zouden
wij in het onderwijsveld meer stuk
maken dan redden.

Ten tweede, men beweert dat dit uit-
voerig besproken werd in de Com-
missie. In mijn toespraak heb ik de
omstandigheden, waarin deze be-
spreking vlug, snel na de val van de
Regering, plaats vond, toegelicht.

Mijnheer Deswaene, er is toch een
brede voorlichtingscampagne ge-
weest bij alle betrokken groepen. Al
die groepen hebben zich op hun ei-
gen wijze georganiseerd om het de-
creet te kunnen toepassen. Bij de
evaluatie kan even goed blijken dat
het decreet schitterend is en dat wij
de zaken kunnen laten zoals ze zijn.

Ten derde, was mijn partij om geken-
de redenen niet aanwezig op deze
commissievergadering. Wij hebben
in die week geen enkele commissie-
vergadering bijgewoond. Ik heb na-
tuurlijk wel het verslag erop nagele-
zen en heb daarin welgeteld 27 lijn-
tjes over dit onderwerp gevonden.
Zo uitvoerig zal de bespreking dus
niet geweest zijn. In de praktijk stel-
len we echter vast dat er moeilijkhe-
den ontstaan. De logica gebiedt ons
dan ook de noodzakelijke beslissin-
gen te nemen en deze niet langer uit
te stellen.

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 18
13 mei 1992

Medezeggenschap in het gesubsidieerd onderwijs
Reaffectatie in het gemeenschapsonderwijs

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, mag ik hierop
even kort repliceren. De vergelijking
met het voetbal die de heer Deswae-
ne heeft gemaakt, gaat niet op.
Meestal heb ik toch wel enige ver-
beelding, maar nu moet ik het toch
met een Latijnse uitdrukking zeg-
gen : omnis  comparatie  claudicat. De
vergelijking van de heer Deswaene
mankt niet alleen, zij is zwaar fysiek
gehandicapt. Ik vraag deze discussie
ernstig te voeren. Het gaat niet om
voetbal, maar om een participatie-
structuur, om ontelbare ouders en
leerkrachten. In de Commissie werd
de discussie gevoerd. De afwezigen
hebben altijd ongelijk en moeten niet
proberen achteraf revanche te ne-
men.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Conform artikel 59, punt 4 van het
Reglement en vooraleer de artikels-
gewijze bespreking kan worden aan-
gevat, moeten wij ons bij zitten en
opstaan uitspreken over de voortzet-
ting van de beraadslaging betreffende
dit voorstel van decreet.

Ik stel voor ons hierover uit te spre-
ken om 15 uur bij het begin van de
hoofdelijke stemmingen.

INTERPELLATIES (Regl. art. 76)

Interpellatie van de heer L. Stan-
daert tot de heer L. Van den Bos-
sche, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Ambtenarenzaken,
over de reaffectatie in het gemeen-
schapsonderwijs

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Standaert
tot de heer Van den Bossche, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
en Ambtenarenzaken, over de reaf-
fectatie in het gemeenschapsonder-
wijs.

De heer Standaert heeft het woord.
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De heer L. Standaert (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren, zoals vele anderen, recht-
streeks betrokkenen of waarnemers,
was ik zeer verheugd bij de eedafleg-
ging van de Vlaamse Executieve vast
te stellen dat men eindelijk weer een
vrijzinnige - ik meen u, mijnheer
Van den Bossche, als vrijzinnige te
mogen betitelen - op de stoel van
het onderwijs plaatste. Ik ging ervan
uit dat na tien jaar middeleeuwen in
het gemeenschapsonderwijs nu mis-
schien een einde zou komen aan de
discriminatie, de desorganisatie en de
demotivatie waarvan het gemeen-
schapsonderwijs de laatste tien jaren
het slachtoffer was. Ik kan immers
niet geloven dat het leerlingenverlies
in het gemeenschapsonderwijs enkel
te wijten is aan de zogenaamde bete-
re kwaliteit van het katholieke net.

In deze bittere tijden van oproepen
tot solidariteit en nieuwe contracten
met de burger, met andere woorden
in deze budgettair moeilijke tijden en
naar aanleiding van het meest recen-
te OESO-rapport, dacht ik dat mis-
schien opnieuw sprake kon zijn van
een pluralistische school, vooral in de
gemeenten met een bevolkingsaantal
dat lager ligt dan 25.000.

Ik koesterde ter zake enige hoop,
maar in De Standaard van zaterdag
jongstleden las ik dat de Minister van
Onderwijs, Luc Van den Bossche,
het katholiek onderwijs voor zijn bij-
drage aan het onderwijs in Vlaande-
ren dankt en dat hij tegen de advie-
zen in van sommige OESO-experts
het bestaan van geëngageerd onder-
wijs blijft verdedigen, omdat het we-
zenlijk tot de eigenheid van ons on-
derwijsbestel behoort. Indien moge-
lijk zou ik ter zake toch enige uitleg
willen bekomen,

Mijn interpellatie betreft de reaffec-
tatie, die een procedure is om leer-
krachten, die gedeeltelijk of volledig
boventallig worden in de school waar
ze benoemd of geaffecteerd zijn,
voor een deel of voor hun volledige
opdracht in een andere school wor-
den gereaffecteerd.

Ter zake wens ik vijf vragen te stel-
len. Ten eerste, mogen de leerkrach-
ten in het gemeenschapsonderwijs
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zich in september 1992 opnieuw ver-
wachten aan een gelijkaardige reaf-
fectatie-oorlog en zal die opnieuw ge-
durende drie maanden aanleiding ge-
ven tot steeds wisselende leerkrach-
ten na elke reaffectatieronde ?

Ten tweede, kan voor de reaffectatie
niet worden uitgegaan van de woon-
plaats in plaats van het tamelijk on-
rechtvaardige en het milieu-onvrien-
delijk  omschrijvingsprincipe. Hierbij
moet worden opgemerkt dat onge-
veer vijftig procent van de leerkrach-
ten van het gemeenschapsonderwijs
niet wonen in de gemeente waar zij
geaffecteerd zijn, terwijl in het vrij
onderwijs dat voor ongeveer tachtig
procent wel het geval is.

Ten derde, aan de hand van enkele
voorbeelden over de gevolgen van de
reaffectatie, vraag ik of het regle-
mentair en/of menselijk te verant-
woorden is dat een leraar, die gereaf-
fecteerd is in een school die ongeveer
110 kilometer van zijn woonplaats is
verwijderd, zich voor vier lesuren
vier maal moet verplaatsen. Een an-
der voorbeeld betreft een man die
woonachtig is in Torhout, in de om-
schrijving Brugge, maar benoemd in
de omschrijving Kortrijk. Deze man
wordt boventallig en wordt gereaffec-
teerd naar Kortrijk en blijft dus in de
omschrijving Kortrijk werken, terwijl
in zijn woonplaats in Torhout een
full-time betrekking voorhanden is.
Het resultaat van deze reaffectatie is
dat deze man drie deeltijdse betrek-
kingen heeft in de omschrijving Kort-
rijk.

Ten vierde, is het nog te verantwoor-
den dat een leraar die in drie, vier of
vijf scholen wordt gereaffecteerd -
en de facto een tamelijk onmenselij-
ke taak heeft - ook nog wordt ver-
plicht in al deze scholen ouderavon-
den, klasseraden, vergaderingen,
opendeurdagen, enzovoort, bij te
wonen ?

Ten vijfde, in veel scholen wordt de
afwezigheid van de leraar opgevan-
gen door een permanentieregeling,
waarbij iedere leerkracht de afwezige
collega één of twee uren per week
vervangt. Is het verantwoord dat
leerkrachten die in diverse scholen
worden gereaffecteerd, nog eens ex-
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tra worden belast door in elke inrich-
ting nog eens extra permanentie-uren
te geven ?

Mijnheer de Minister, ik denk dat u
op de hoogte bent van de reaffecta-
tieproblematiek. Ik hoop dat uit uw
antwoord zal blijken dat u uw verant-
woordelijkheid niet zal ontlopen en
zal proberen tegen volgend school-
jaar een oplossing te zoeken.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Mevrouw Leysen

Mevrouw A. Leysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik was
niet van plan een uiteenzetting te
houden, maar ik vond het begin van
het betoog van de heer Standaert al
te gortig.

Mijnheer Standaert, het was Minister
Coens die aan het gemeenschapson-
derwijs autonomie en een eigen dy-
namiek heeft gegeven.

Ik ben verheugd dat Minister Van
den Bossche respect heeft voor elk
onderwijs dat kwalitatief goed is. Mi-
nister Coens heeft dit trouwens in het
verleden ook gehad voor alle netten.
Het is een rijkdom voor Vlaanderen
die, zoals uit het OESO-rapport
blijkt, kostelijk is. Ik meen evenwel
dat opvoeding en vorming belangrijk
genoeg zijn om er veel middelen aan
te besteden.

Mijnheer Standaert, wanneer u een
interpellatie houdt, dan raad ik u aan
u eerst terdege te informeren. De
vragen die u heeft gesteld bevatten
immers een aantal elementen die niet
juist zijn. Vanaf het ogenblik dat leer-
krachten in drie scholen gereaffec-
teerd zijn en een viervijfde uurroos-
ter hebben, zijn zij niet verplicht nog
een andere betrekking aan te nemen.

Mijnheer de Minister, ik sluit mij aan
bij de problematiek van de reaffecta-
tie. Wij hebben deze problematiek
trouwens uitvoerig behandeld tijdens
de commissiebesprekingen van het
onderwijsdecreet-III. Inzake het ge-
meenschapsonderwijs en ARGO wil
ik vooral de klemtoon leggen op het
feit dat men in dat onderwijs veel
sneller zou moeten reaffecteren. Vol-
gens mij moet dit mogelijk zijn, voor-

540



Leysen

al wanneer men ziet binnen welke
korte termijn in het vrij onderwijs
reaffectaties gebeuren. Het gaat hem
hierbij niet zozeer om de afstand,
maar vooral om de bereikbaarheid
via het openbaar vervoer van de
plaatsen waar de gereaffecteerde
leerkracht moet lesgeven. Dit is trou-
wens wettelijk bepaald.

Het probleem van de reaffectatie
moet in de Commissie voor Onder-
wijs globaal worden bekeken. Een
aantal ideeën die naar aanleiding van
het onderwijsdecreet- werden be-
sproken moeten opnieuw worden be-
handeld. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Eeman heeft
het woord.

De heer J. Eeman (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, vooraf wil ik
kort het standpunt dat onze fractie in
de Commissie heeft verdedigd herha-
len : wij zijn niet gekant tegen het
principe van de reaffectatie want ook
de vastbenoemden hebben hun rech-
ten, maar wel tegen de wijze waarop
dit principe in september en oktober
van vorig jaar werd toegepast. Dit
heeft de stabiliteit en de orde in de
scholen alleen maar grondig ver-
stoord.

Zoals de heer Standaert heeft gezegd
doet deze onaanvaardbare situatie
zich voor in alle netten, al worden de
kleinste omwille van hun structuur
het zwaarst getroffen. Bovendien ge-
ven de cijfers die de Minister ge-
bruikt een verkeerd beeld van het zo-
genaamde besparingseffect voor de
totaliteit van de Nederlandstalige
Gemeenschap. Heel wat gereaffec-
teerden haken immers na enkele we-
ken of dagen reeds af zodat zij op
hun beurt moeten worden vervan-
gen. Spijtig genoeg is dan de school-
sfeer al verstoord omdat de gereaf-
fecteerde ter plekke moet blijven
werken, de inrichtende macht de be-
trokkene moet aanvaarden en het
soms reeds jaren in dienst zijnde per-
soneelslid de inrichting moet verla-
ten.

Wij doen dan ook een beroep op de
Minister en vragen hem om de circu-
laire van juli 1991 nog voor het vol-
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gende schooljaar fundamenteel te
herzien. Wij willen hem hiervoor al-
vast volgende hints geven.

Er moet een duidelijke en sterk inge-
korte timing worden vastgelegd. Het
aantal scholen waar een gereaffec-
teerde terecht komt, moet worden
beperkt in een mate die overeenkomt
met het niveau.

De RVA-afstandsnorm is op het
ogenblik misschien wel duidelijk qua
cijfers, maar wordt erg verschillend
geïnterpreteerd. Dat moet dus wor-
den opgelost.

De gelijkwaardigheid van de diplo-
ma’s en van de ambten moet, gelet
op de gelijkschakeling van vele diplo-
ma’s, op een meer aanvaardbare wij-
ze worden toegepast.

Tijdelijken met 2000 dagen dienst, in
om het even welk net en in om het
even welke functie, moeten een im-
muniteit krijgen.

De graad van reaffecteren moet voor
alle inrichtingen en voor alle zones
dezelfde zijn. Het mag niet zijn dat
men in sommige zones reaffecteert
vanaf vier uur, in andere vanaf twee
en nog andere vanaf vijf uur per
week.

Tenslotte menen wij dat enig overleg
tussen het ministerieel departement,
de commissies, de inrichtende mach-
ten en de directies hier absoluut
noodzakelijk is.

In het belang van het onderwijs in
het algemeen en dit van de betrokken
personeelsleden is een grondige ver-
betering van de bewuste circulaire ze-
ker noodzakelijk. De PVV-fractie re-
kent hierbij op de flexibele realiteits-
zin van de Minister. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Appeltans
heeft het woord.

De heer L. Appeltans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, in de
Commissie van Onderwijs hebben wij
reeds uitvoerig alle feiten op een rij
gezet en dat wil ik hier dus niet her-
halen.

In de Commissie hebben wij een aan-
tal perspectieven gekregen die het
systeem van de reaffectatie verbete-
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VU-Senator L. Appeltans, lid van de
Commissie voor Onderwijs, Vorming
en Wetenschapsbeleid, bevestigde dat
aan het systeem van de reaffectatie in
het onderwijs correcties aangebracht
zullen worden

ren. Iedereen hier is het er inderdaad
over eens dat het principe van de
reaffectatie een terechte beveiliging
is van de tewerkstelling van de vast-
benoemden. Na een aantal jaren stel-
len wij echter vast dat inrichtende
machten en directies het systeem als
onvolledig, onjuist of zelfs als on-
rechtvaardig ervaren en dat zij zelf
verbeteringen beginnen aan te bren-
gen.

In die zin heeft de Minister in de
Commissie zijn vooruitzichten be-
kendgemaakt. Er zullen dus een aan-
tal verbeteringen worden aange-
bracht die er in de eerste plaats toe
strekken om een reaffectatie zo snel
mogelijk uit te voeren om de negatie-
ve effecten ervan te verminderen en
die er in de tweede plaats toe strek-
ken om de samenvoeging van een
aantal reaffectatie-opdrachten in de
verschillende scholen of gebieden zo
realistisch en zo uitvoerbaar mogelijk
te maken voor de leerkracht.

De inleiding van de heer Standaert
verwondert mij enigszins en daarom
heb ik het woord gevraagd. Ik hoor
hem onverholen pleiten voor de in-
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vulling van de functie door een Mi-
nister. Hij zou pleiten voor de invul-
ling volgens de ideologische gezind-
heid van een Minister. Dat kan toch
niet. Ik veronderstel dat de Minister
mijn woorden wel zal bevestigen. Ik
ben de laatste om een aanzet te geven
tot een nieuwe schooloorlog, maar
als men de geschiedenis van ons land
erop naleest, blijkt dat dit toch wel
een belangrijk probleem is geweest.

Zoals uit de bespreking in de Com-
missie blijkt, worden openingen ge-
maakt naar netoverschrijdende initia-
tieven die moeten leiden tot bespa-
ringen en samenwerking. Het kan
toch niet dat men opnieuw een stimu-
lans zou geven om aan opbod van
scholen te doen : welke is de beste
en welke is het meest verdienstelijk.

Ik waardeer het dat de Minister het
aandurft de verdiensten van anderen
in het licht te zetten, uit welke hoek
zij ook komen.

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, al-
lereerst wens ik even te reageren op
de inleiding van de heer Standaert.
Tussen 1981 en 1991 heb ik in ver-
schillende functies mijn mening over
het beleid met betrekking tot het on-
derwijs bekendgemaakt. Sommige
benaderingswijzen  liepen niet gelijk
maar ik wil mij sterk afzetten - en
doe dit met nadruk omdat de heer
Coens zich niet meer kan verdedigen
- tegen wat werd gezegd over tien
jaar middeleeuwen.

Collega Coens heeft uiteraard op zijn
manier en met zijn gedrevenheid en
inzichten het beleid gestalte gegeven.
Men kan soms wel discussiëren over
de effecten ervan, maar ik geloof niet
dat men mag zeggen dat hij ooit met
kwade bedoelingen tegen welk net
dan ook bezield is geweest.

Hij is uitgegaan van de politieke pro-
blematiek die in 1988 bestond en die
ook in het Parlement uitvoerig werd
behandeld toen artikel 17 van de
Grondwet werd herzien.

De periode 1981-1988 is gekenmerkt
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enerzijds door het langzame einde
van de schoolpaktideologie en van de
schoolpaktcommissie als instrument
daarvan, en anderzijds door een
nieuw soort denken over onderwijs,
geconcretiseerd in het nieuwe artikel
17 van de Grondwet.

Ik wil heel bewust uit dit debat de
uitdrukking tien jaar Middeleeuwen
voor het toenmalige rijksonderwijs,
achteraf gemeenschapsonderwijs, dat
alles gekoppeld aan de naam van wij-
len collega Coens, wegvegen. Het te-
gendeel is waar. Als ooit de onder-
wijsgeschiedenis van ons land moet
worden geschreven zal een uitermate
belangrijke plaats worden gegeven
aan wijlen collega Coens. Zijn beleid
bevatte veel vernieuwende elemen-
ten, en dat beleid zetten wij zeer be-
wust verder. Ik breng alle respect op
voor wat hij gedurende tien jaar heeft
gedaan. Ik heb niet elke maatregel
goedgekeurd, dat is logisch, maar ik
vind dat zijn beleid rechtvaardig
moet worden beoordeeld. Wat hier
werd gezegd vind ik echt niet eerlijk
ten opzichte van wijlen collega Coens
en ik wil mij daar duidelijk van dis-
tantiëren.

Een tweede element in deze interpel-
latie handelt over de plaats van de
Minister. Hij is, gelukkig vind ik,
geen inrichtende macht meer. Vroe-
ger bevond de Minister van Onder-
wijs zich in een schizofrene positie.
Hij moest reglementeringen uitvaar-
digen voor alle netten, maar tegelij-
kertijd was hij inrichtende macht van
één van die netten. Ik denk dat de
wijzigingen via artikel 17 van de
Grondwet, het ARGO-decreet en
het ARGO-akkoord, gedragen door
de vier grote Vlaamse politieke par-
tijen, zijn positie zuiverder hebben
omschreven en het voor hem makke-
lijker hebben gemaakt zijn functie uit
te oefenen.

Ik ben ingegaan op de uitnodiging
van het Verbond van het Katholiek
Hoger Onderwijs om op het einde
van het tweedaags congres te spre-
ken. Ik herhaal hier wat ik er heb
gezegd, en wat ik ook in de OESO
heb gezegd. België is België. Toen in
1831 de Grondwet werd gemaakt
ontstond in dit halfrond een discussie
waarin Theodore Verhaeghe zwaar

in de contramine ging met andere
collega’s, maar de toenmalige meer-
derheid keurde het vroegere artikel
17 van de Grondwet goed dat begint
met : l’enseignement est libre, later
vertaald : het onderwijs is vrij. Deze
woorden zijn door heel de Belgische
onderwijsgeschiedenis essentieel ge-
bleken en gebleven.

Ik weet wel dat er op het einde van
de jaren 1960, begin jaren 1970, een
politiek initiatief om pluralistische
scholen mogelijk te maken als idee
door brede lagen van vooral jonge
politici werd gedragen. Die idee
heeft mij persoonlijk steeds bekoord
en zal dat blijven doen. Toch moeten
wij heden vaststellen dat die idee niet
wordt gedragen door een grote maat-
schappelijke consensus, maar eerder
door individuen. Derhalve is het ir-
realistisch ze in het beleid in te calcu-
leren. Nu leven wij in een werkelijk-
heid van netten. Ik vind de discussie
of de Minister van Onderwijs al dan
niet vrijzinnig is niet ter zake. Ieder-
een kent mijn overtuiging, maar die
speelt geen rol in deze discussie.

Men moet kunnen erkennen dat in
de Belgische traditie de vrijheid een
onderwijsnet te kiezen essentieel is
en nog altijd door een grote meerder-
heid van de Belgen, van de Vlamin-
gen, wordt gedragen. Ik sluit niet uit
dat over vijf of tien jaar de discussie
opnieuw kan opleven omdat de maat-
schappij dan misschien derwijze is
geëvolueerd dat wordt getwijfeld aan
de efficiëntie van het huidige sys-
teem, maar nu is dat niet het geval.

In het licht van dat alles, heb ik wel
degelijk gezegd dat het katholieke
net op markante wijze heeft bijgedra-
gen tot de kwaliteit van het onderwijs
in Vlaanderen. Het heeft in grote
mate het niveau van het onderwijs
mee bepaald. Ik vind het dan ook
logisch dat wij hen danken voor die
prestaties, voor de inzet die zij mo-
menteel nog altijd betonen, voor de
dynamiek die in het net zit en voor
hun ideeënrijkdom. Het was een ui-
termate gestoffeerd congres waarbij
men in de geschiedenis trachtte voor-
uit te kijken. Ik vind het niet meer
dan logisch dat men dat vanuit het
departement Onderwijs kan erken-

Reaffectatie in het gemeenschapsonderwijs 542



Van den Bossche

nen en dat men er zonder
passies over spreekt.

al te veel

Het verlies van leerlingen in het ge-
meenschapsonderwijs is aan vele din-
gen te wijten. In het begin van de
jaren tachtig werd er voor de eerste
maal bezuinigd. Men heeft nogal
rechtlijnige maatregelen genomen
over het hele veld die soms budget-
tair niet gegeven hebben wat men er-
van heeft verwacht en die op sommi-
ge ogenblikken kleinere scholen
meer hebben getroffen dan grotere
scho len .  He t  gemeenschapsonder-
wijs, het toenmalige rijksonderwijs,
werd in een aantal gevallen ingevolge
de grootte van zijn scholen meer ge-
troffen dan andere netten. Er was bij-
gevolg een cumulatie van oorzaken.

Wij moeten de gebeurtenissen echter
in een juiste context plaatsen. Het
toenmalige rijksonderwijs was reeds
en déclin in het begin van de jaren
tachtig. We moeten de cijfers niet
herschrijven. Het probleem ontstond
zelfs reeds in de jaren zeventig. Ik
denk hier onder meer aan de discus-
sie omtrent het VSO. Hoe pedago-
gisch juist de VSO-idee ook was, het
systeem werd uiteindelijk uitgedok-
terd door een klein groepje personen
en werd door Brussel via een su-
preem centralisme opgelegd. Het
werd over heel het rijksonderwijs
doorgedrukt met het gevolg dat de
leerkrachten er niet veel van begre-
pen, zodat zij zeker niet alleen met
de VSO-idee zijn gaan werken. Ook
de ouders en de pers begrepen er niet
al te veel van. Er rezen veel vragen
omtrent het VS0 en de idee dat wie
VS0  volgt achteraf in het hoger on-
derwijs gehandicapt zal zijn, werd
zelfs gemeengoed.

In de jaren zeventig tekende zich een
tweede sociologische tendens af, na-
melijk dat de ouders minder princi-
pieel gingen kiezen in welk net hun
kind naar school zou gaan. Een stu-
die van professor Billiet  van de KUL
heeft aangetoond dat momenteel nog
17 procent over alle netten heen een
net kiest omwille van zijn aard. De
anderen kiezen omwille van andere
redenen. In de jaren zeventig dook
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zeer sterk de vraag naar de kwaliteit
op. Ouders zoeken nu eenmaal een
school waarvan ze denken dat ze
kwaliteit biedt. Ik zeg niet dat de ou-
ders altijd de kwaliteit herkennen,
maar zij gaan wel in op wat zij als
kwaliteit menen te herkennen.

Het rijksonderwijs werd in de jaren
zeventig extreem centralistisch be-
stuurd. Brussel had alle macht. Dat
kunnen wij echter wijlen collega
Coens niet verwijten. Er waren bijge-
volg weinig lokale initiatieven. In het
vrij gesubsidieerd onderwijs was er
veel meer autonomie omdat de in-
richtende machten veel kleiner wa-
ren. Er was dus veel meer mogelijk-
heid tot het zich profileren in de om-
ringende maatschappij en tot contact
met de onmiddellijke onderbouw. Al
deze factoren droegen ertoe bij dat
het rijksonderwijs in de jaren tachtig
een reusje  op lemen voeten was. Bij
het minste windje gaat iemand op le-
men voeten sneller tegen de mat dan
iemand die stevig staat. Dat heeft
zich afgespeeld in de jaren 1981-1987.

Mijnheer Standaert, men kan natuur-
lijk een discussie voeren, wat ik ook
vaak heb gedaan, rond de vraag of
men daarmee geen rekening moet
houden bij saneringsoperaties en of
er al dan niet een bijzondere bescher-
ming moet worden ingebouwd. De
toenmalige meerderheid heeft ge-
meend op die vraag neen te moeten
antwoorden. Men moet de geschie-
denis in een juist perspectief plaatsen
en het verlies van leerlingen moet
niet eenzijdig worden toegeschreven
aan het beleid dat in de jaren 1981-
1991 werd gevoerd. Men mag de za-
ken historisch niet te veel vereenvou-
digen.

Dan kom ik bij de reaffectatie, het
onderwerp van de interpellatie zelf.
Hierover bestaan twee grote discus-
sies.

Ten eerste mogen wij spreken van
een spanningsveld tussen het budget-
taire en het pedagogische aspect. Op
budgettair vlak is de uitdaging mo-
menteel, over alle netten heen, 2 mil-
jard op een begroting van ongeveer
210 miljard. Dit betekent dus een
goede 1 procent daarvan.

Reaffectatie in het gemeenschapsonderwijs

Vanuit pedagogisch of organisato-
risch standpunt bekeken is elke reaf-
fectatie slecht. Laten wij daarover
duidelijk zijn. Het betekent hoe dan
ook een verstoring van de school-
sfeer. U zal mij nooit horen zeggen
dat reaffectatie gedeeltelijk slecht is.
Ik heb vroeger gezegd, en ik blijf dat
herhalen, dat reaffectatie ronduit
slecht is. Wij moeten het daarover
eens zijn.

Vanuit budgettair oogpunt echter
moeten wij vaststellen dat de begro-
ting onderwijs bijna de helft van de
begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap opslorpt. Wij kunnen dus
moeilijk beslissen die 2 miljard on-
aangeroerd te laten. Ik kan dit niet
doen en ook vorige regeringen kon-
den dit niet. Sommige fracties die in
de vorige Regering tot de meerder-
heid behoorden beweren nu dat deze
reaffectatie een ramp is. Dit systeem
is echter ook gehanteerd geweest
door regeringen waarvan zij deel uit-
maakten. Het was een noodzakelijk
instrument om te proberen de onder-
wijsuitgaven onder maximale contro-
le te houden. Wij zitten daar dus met
een zware tegenstelling. Budgettair
gezien heeft men er alle belang bij
eenieder te reaffecteren en pedago-
gisch gezien is dit een slechte oplos-
sing.

Ik wil hieraan nog toevoegen dat ook
de mutatie een rol speelt. Daarover
werd hier niet gesproken. Ook de
mutatie is perturberend. Mutatie be-
tekent dat een individu uit eigen be-
slissing van de ene plaats naar de an-
dere verhuist. Voor de betrokken
persoon is dit een mooi sociaal recht,
maar pedagogisch gezien is dit even
slecht als een reaffectatie. Ik heb dus
altijd geprobeerd, ook al in de vorige
Regering als Minister van Openbaar
Ambt, om samen met wijlen Minister
Coens in het statuut van het gemeen-
schapsonderwijs de mutatie zoveel
mogelijk te beperken. Vandaar het
eenmalig recht in overgangsperiode,
enzovoort, dat uiteindelijk uit de bus
is gekomen in het nieuw statuut van
het gemeenschapsonderwijs.

Een tweede bipollaire discussie han-
delt over het element vaste benoe-
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ming. Wij werken in het onderwijs
natuurlijk met vaste benoemingen.
Dat heeft zijn verdiensten, maar dat
brengt ook problemen mee. Dit heeft
tot gevolg dat ik, wanneer ik niet
reaffecteer, de duurste werklozen-
dienst van het land ben. Wij moeten
dit brutaal tegen elkaar durven zeg-
gen. Wanneer wij morgen beslissen
niet te opteren voor de vaste benoe-
mingen, dan wordt ook het probleem
van de reaffectatie veel kleiner. Bo-
vendien evolueren wij geleidelijk aan
naar een immuniteit voor de tijdelij-
ken die al geruime tijd les geven. Wij
hebben dit ten dele al ingevoerd,
maar de heer Eeman pleit ervoor om
nog verder te gaan. Ik kom daar
straks nog op terug. Bij dit systeem
geeft men de leraren ofwel een
garantie van vaste benoeming, ofwel
een quasi garantie van stabiliteit, de
immuniteit. Vanuit sociaal oogpunt
is dit perfect verdedigbaar. Als men
dit doet, moet men ook beseffen dat
men daarmee het probleem van de
reaffectatie niet oplost.

De discussie over de reaffectatie si-
tueert zich dus binnen deze vier ele-
menten. Elke reaffectatie is altijd een
mislukking voor de Minister van On-
derwijs. Gelijk welk besluit ik ook zal
nemen, ik beschouw dit altijd als een
mislukking. Wat mij echt gelukkig
zou maken, maar ik maak mij hier-
over geen illusies want ik krijg dit
nooit door de Vlaamse Regering, is
dat er geen reaffectaties meer moe-
ten zijn. Men zal echter argumente-
ren dat er 2 miljard worden uitgege-
ven zonder enige rendabiliteit.

Nu proberen we ook outplacement.
Misschien is dat een betere oplossing.
Er is daarvoor overigens een opening
gekomen via het onderwijsdecreet-
III. Sta me toe even te verwijzen naar
het voorbeeld van de verpleegsters-
vroedvrouwen. Een aantal van hen
zijn boventallig geworden. Deze per-
sonen zijn ondertussen 38 à 39 jaar
en hebben meestal een Al diploma.
Vanuit Volksgezondheid is er vraag
naar verpleegsters-vroedvrouwen.
Op het eerste gezicht lijkt het van-
zelfsprekend in te spelen op die be-
hoefte in de welzijnssector. Bij nader
toezien moet je echter vaststellen dat
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er meteen een aantal vragen rijzen.
Een eerste probleem vormt de an-
ciënniteit. In de sector onderwijs
h e b b e n  d e z e  verpleegsters-vroed-
vrouwen een anciënniteit, in de wel-
zijnssector niet. Dat betekent con-
creet dat een achtendertigjarige ver-
pleegster die in het onderwijs 46.000
frank ontvangt als beginnende ver-
pleegster in een ziekenhuis maar
30.000 frank krijgt. We zouden kun-
nen voorstellen vanuit onderwijs
16.000 frank bij te leggen, dat zou
ons in elk geval minder kosten dan
de uitbetaling van een volledig loon.
Bovendien is er voor dit soort geval-
len geen sprake van reaffectatie, ten-
zij eventueel en dan nog als admini-
stratieve hulp in het basisonderwijs
van de vrije gesubsidieerde sector.
Het spreekt natuurlijk vanzelf dat
noch de directeur, noch de betrokke-
ne zelf daar echt blij mee zijn, want
het is niet omdat men vroedvrouw is,
dat men met een computer kan
werken. Ik geef dit voorbeeld om de
discussie te situeren.

De heer J. Laverge : Dat zijn de uit-
wassen van de verzorgingsstaat.

Minister L. Van den Bossche : Ik
geef deze voorbeelden om duidelijk
te maken waar de discussie rond
draait. Zo willen sommigen ook de
uurregeling van onderwijs behouden
als ze naar een andere sector over-
stappen. Voor mij is één zaak duide-
lijk. Outplacement kan in aanmer-
king komen, maar het gaat niet op
dat de betrokkenen bijvoorbeeld in
de nieuwe job staan op bij voorbeeld
dezelfde uurregeling en dezelfde
vakantieregeling als bij onderwijs,
want dan zegt volksgezondheid mij
bij voorbaat neen voor deze kandida-
ten.

Een ander probleem is of er een pe-
cuniaire sanctie moet zijn voor wie
bij gebrek aan reaffectatie een werk-
aanbieding in een andere sector wei-
gert. Het is overigens duidelijk dat
een aantal personen nooit reaffec-
teerbaar  zullen worden omdat hun
opleiding en hun diploma zo specifiek
zijn dat ze voor geen enkele andere
taak in het onderwijs in aanmerking
zullen komen.

Reaffectatie in het gemeenschapsonderwijs

Dan kom ik tot de concrete vragen.
Het zou voor mij natuurlijk gemak-
kelijker geweest zijn daar niet op in
te gaan met het argument dat men
een Minister niet ondervraagt over
zijn intenties. Maar ik ben niet boos-
aardig en vraag de interpellant dus
niet van zijn vragen weer te stellen
als ik beslissingen heb genomen.

Op de vraag of de leerkrachten zich
in 1992 weer aan dezelfde problemen
inzake reaffectatie kunnen verwach-
ten, moet ik antwoorden dat het niet
alleen de leerkrachten van het ge-
meenschapsonderwijs betreft, al geef
ik wel toe dat de problemen zich het
meest in het gemeenschapsonderwijs
hebben laten voelen. Er zullen nog
reaffectaties zijn, al geef ik toe dat
de reaffectatie op zich een nederlaag
is. Het is ook de bedoeling iets aan
de timing te doen. Ik geef toe dat die
slecht is geweest. Bovendien is een
reaffectatie in december veel erger
voor een school dan in september.
Een late reaffectatie zet het schoolle-
ven op zijn kop.

De Vlaamse regering zal dus probe-
ren de timing in overleg met de ver-
schillende netten strict te respecte-
ren. We zoeken andere uitwegen en
wij zorgen ervoor dat er een betere
samenwerking ontstaat tussen de ad-
ministratie en de scholen zelf zodat
wij sneller op de hoogte worden ge-
bracht. Al te vaak wordt de centrale
administratie te laat verwittigd door
de scholen zelf.

Wij streven ernaar een periode van
twee maanden tot anderhalve maand
te respecteren. Ideaal zou natuurlijk
een periode van één maand zijn.

De interpellant opent terecht de dis-
cussie over de vervanging van het mi-
lieu-onvriendelijke omschrijvings-
principe door het woonplaatsprinci-
pe. Inderdaad, ik zelf hoor al te vaak
van vakbondsleden - overigens ook
van niet-leden - de vraag waarom
de regeling waarbij de overheid de
ambtenaren vergoedt voor verplaat-
sing met het openbaar vervoer niet
opgaat voor de sector onderwijs.
Nochtans laat ik opmerken dat,
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mocht men uitgaan van het woon-
plaatsprincipe en geen rekening hou-
den met de plaats waar de persoon
in kwestie benoemd is, dit systeem
voor sommigen wel eens sociaal on-
vriendelijk zou kunnen werken. Wèl
overwegen wij om de woonplaats als
tweede factor in te voeren. Wellicht
was het door de spreker aangehaalde
voorbeeld enigszins extreem.

De heer L. Standaert : Nochtans is
het een waar gebeurd verhaal.

Minister L. Van den Bossche : Ik zeg
niet dat uw voorbeeld irrealistisch is.
Zelf kan ik een aantal gevallen aan-
halen voor wie dit opgaat. Een af-
stand van 110 kilometer tussen de
woonplaats en de school is inderdaad
te groot.

Mijnheer Standaert, uw derde vraag
is echter ongegrond. Zoals mevrouw
Leysen reeds repliceerde, is het
reglementair vastgelegd dat een leer-
kracht waarvan het uurrooster voor
viervijfde in 3 scholen is bezet, niet
kan worden verplicht een vierde be-
trekking aan te nemen.

Er blijft inderdaad een probleem
voor leerkrachten die in drie scholen
lesgeven. Deze schakelen zich logisch
gezien niet in het schoolgebeuren in
en worden trouwens ook niet als dus-
danig behandeld. In dit geval doe ik
een beroep op de wijsheid van de
directie die zo iemand hopelijk niet
zal dwingen - uiteraard zal de leer-
kracht wel moeten deelnemen aan de
klasseraden - te participeren aan
opendeurdagen, enzovoort. Dat zou
al te gek zijn.

Een dergelijke regel kunnen wij,
mijns inziens, moeilijk in een regle-
ment vastleggen. Ik meen dat de
overheid zich daarin niet moet be-
moeien. Trouwens, men moet weten
wat men wil. Gaan wij naar meer au-
tonomie, dan trekt het centrale be-
leid zich terug uit de aangelegenhe-
den die op plaatselijk niveau kunnen
worden uitgevochten. Ik herinner u
eraan dat de partij waartoe u be-
hoort, naar mijn mening terecht,
heeft uitgehaald naar de reglementi-
tis. Ik ben ook de mening toegedaan
dat veel reglementen moeten worden
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geschrapt. Wij kunnen trouwens niet
alle zonden Israels die op lokaal ni-
veau gebeuren, op ons nemen. Het
is irreëel alles in Brussel te regelen.
Dat kunnen wij niet. Wijsheid noch
geluk kunnen in een decreet worden
vastgelegd. Anders zou de Vlaamse
Executieve bij monde van de Voor-
zitter reeds lang een decreet hebben
ingediend waarvan artikel 1 bepaalt
dat alle Vlamingen gelukkig zijn. Zo
kan ik evenmin een omzendbrief aan
de directies richten met de verplich-
ting dat zij wijs moeten handelen.

Dezelfde oplossing geldt voor de ver-
vanging van de afwezige leerkrach-
ten. Ook hier moeten de directies de
gereaffecteerden niet extra belasten.
Misschien moet een regel ter zake
wèl worden toegevoegd. Ik ben be-
reid een bepaling in reglementering
om te zetten waarbij wij de directies
ervoor waarschuwen deze leerkrach-
ten niet voor dergelijke opdrachten
in te schakelen.

De reaffectatie is waarschijnlijk een
van de meest demotiverende ingre-
pen, zowel voor degenen die gereaf-
fecteerd worden als voor degenen die
uit het schoolgebeuren moeten wij-
ken nadat ze zich behoorlijk hebben
ingezet. Budgettair kunnen wij er
echter niet onderuit. Wij gaan wel
proberen de zaak in twee fazen aan
te pakken. Tot nu hebben wij het
verleden geregulariseerd door het
onderwijsdecreet-III. Met het uitvoe-
ringsbesluit dat de Regering twee we-
ken geleden heeft goedgekeurd,
heeft het ministerieel rondschrijven
van 1 september 1991 met terugwer-
kende kracht rechtsgrond gekregen.

Met het nieuwe besluit voor 1992-
1993 zullen wij niet alles kunnen om-
gooien, maar wij moeten wel probe-
ren de uitwassen die hier ter sprake
kwamen te verwijderen. Verder moe-
ten wij het debat openen in samen-
spraak met de Commissie Onderwijs.
Deze inhoudelijke werking moet ons
toelaten om tijdig, dit wil zeggen te-
gen nieuwjaar 1992, een nieuw sys-
teem van reaffectatie uit te werken
dat van kracht wordt op 1 september
1993. Dit systeem zal nog altijd een
slecht systeem zijn want het blijft een
systeem van reaffectatie ; het sys-
teem zal wel menselijker en minder
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demotiverend zijn in zijn toepassing.
Ik denk dat het nodig is dit in twee
fazen aan te pakken. In één faze kan
dit alles niet worden uitgediscus-
sieerd.

Collega Eeman, ik denk dat ik op de
meeste van uw opmerkingen reeds
heb geantwoord. Uw argument over
het afwezig blijven van leerkrachten
na slechts enkele weken activiteit op
school kan u mijns inziens niet staan-
de houden. Er zijn altijd wel mensen
die ziek worden en die ziekte is mis-
schien niet altijd even ernstig. Dit be-
tekent niet dat wij op budgettair vlak
geen rekeningen meer mogen ma-
ken.

Voor de opdeling  van betrekkingen
werd bij een vorige gelegenheid al
een en ander gereglementeerd. Er
werd een maximum gesteld van drie
scholen voor een vier vijfde loop-
baan. Misschien moeten wij een ab-
soluut maximum van drie scholen in-
voeren.

Collega Standaert, op de problema-
tiek van de RVA-afstandsnorm ben
ik reeds ingegaan. Ik denk dat uw
bemerkingen voor een groot stuk
juist zijn. Wij moeten daaraan een
onderzoek wijden.

Door uw voorstel inzake tijdelijke
immuniteit maakt u het de jonge leer-
krachten nog moeilijker. Het lijkt wel
populair en door de immuniteit toe
te kennen na duizend dagen kan u
nog meer populair overkomen. Als u
op budgettair vlak volledig orthodox
wil blijven, dan moet u als regel in-
voeren dat een tijdelijke leerkracht
in geen enkel geval een reaffectatie
kan tegenhouden. Wij hebben al een
stap in de goede richting gedaan. Nu
vragen dat de prestaties over alle net-
ten heen 2.100 of 2.050 dagen moe-
ten belopen vooraleer de immuniteit
wordt toegekend, lijkt mij niet aange-
wezen. Ik ga dat in geen geval door-
voeren. Voor mij is dat niet essen-
tieel. U hebt wel gelijk om te wijzen
op de verschillen ; de graad van reaf-
fectatie moet overal dezelfde zijn. Ik
ben op dit ogenblik aan het nakijken
waaruit die verschillen voortvloeien.

Er moet een dialoog op gang komen.
Een gesprek met de inrichtende
machten is gepland. Er komt noodge-
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dwongen een gesprek met de vakbe-
weging ; de wet verplicht ons daar-
toe. Men moet er dus niet aan twijfe-
len dat er een brede raadpleging
komt.

Het is mijn bedoeling om in de twee-
de faze,  in het najaar, de leerkrach-
ten te betrekken bij een inhoudelijke
discussie over de regeling voor 1993-
1994. Ook ten aanzien van de leer-
krachten zal ik verdedigen wat ik hier
vandaag verdedigd heb. Ik neem de-
ze maatregelen met droefheid in mijn
hart maar de budgettaire toestand
verplicht mij er toe. De leerkrachten
kunnen ter zake goede suggesties
doen. Bij het doorvoeren van bespa-
ringen ontbreekt het ons vaak aan
tijd om in het veld de maatregelen
uitvoerig uit te praten. Door die tijd
wel te nemen kunnen wij aandacht
vragen voor de zwakke punten in de
structuur en dezelfde resultaten be-
reiken met minder demotivering. Om
die reden heb ik die tweede faze
voorzien. Zij moet mij toelaten na
een brede inhoudelijke raadpleging
nieuwe besluiten voor te leggen aan
de Vlaamse Regering.

De Voorzitter : De heer Standaert
heeft het woord.

De heer L. Standaert : Mijnheer de
Voorzitter, ik stel voor dat wij de dis-
cussie op 1 december van dit jaar ver-
derzetten.

De Voorzitter : De heer Eeman heeft
het woord.

De heer J. Eeman : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de Minister voor
zijn zeer uitgebreid antwoord. Indien
ik het goed heb begrepen, gaat de
Minister ermee akkoord om in de
toekomst een en ander ten gronde en
wellicht in twee fasen te wijzigen.

Toch wijs ik erop dat, indien er enigs-
zins naast elkaar wordt gepraat over
besparingen en het omzetten ervan
in cijfers, dit te wijten is aan het feit
dat iedere Minister zijn eigen begro-
ting heeft. Dit is dan het resultaat
ervan.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Interpellatie van de heer J. Laverge
tot de heer L. Van den Brande,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de werking van de Commissie
voor preventief bedrijfsbeleid

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Laverge tot
de heer Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
werking van de Commissie voor pre-
ventief bedrijfsbeleid.

De heer Laverge heeft het woord.

De heer J. Laverge (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, colle-
ga’s, in het begin van de jaren tachtig
kwam men stilaan tot het besef dat
de economische afbouw op een of an-
dere manier moest ingedijkt worden.
De idee ontstond een preventief be-
drijfsbeleid uit te bouwen teneinde
tijdig de problemen te detecteren  en
te pogen tot een oplossing te komen
om het economisch patrimoniumver-
lies en het verlies aan werkgelegen-
heid te beperken.

Uiteraard werd vastgesteld dat het
systeem in feite niet werkte. Jaren-
lang bestond deze cel ; jarenlang
werd er een evaluatie gevraagd ; ja-
renlang had men zeer weinig infor-
matie en effectieve resultaten.

In 1990 dacht men - op 31 juli 1990
werd het decreet over de reorganisa-
tie van de Vlaamse commissie voor
preventief bedrijfsbeleid goedge-
keurd - dat een herstructurering de
efficiëntie zou kunnen opdrijven.

Het is zeker geen nieuwigheid wan-
neer ik zeg dat ook Vlaanderen een
recessie verwacht, zelfs dat zij reeds
gedeeltelijk aanwezig is. Men kan uit
de cijfers van het aantal faillissemen-
ten en uit de werkloosheidscijfers af-
leiden dat er zich problemen zullen
stellen. Ik wens geen paniek te zaai-
en. Ik denk trouwens dat hetgeen er
zich momenteel afspeelt in de gees-
ten van de bedrijfsleiders misschien
wel een te grote intensifiëring en een

anticipatie is op een mogelijke grote-
re economische terugval. Niettemin
moet men waakzaam zijn.

Deze commissie had tot taak ener-
zijds preventief signalen op te vangen
en anderzijds de gestelde problemen
te helpen oplossen door bijsturing en
eventueel door andere vormen van
hulp.

Mijnheer de Minister, wij zijn ten
zeerste bezorgd over het Vlaams be-
drijfsleven, vooral vandaag. Wij stel-
len vast dat deze commissie heeft ge-
functioneerd - door de herstructure-
ring iets beter dan vroeger - en dat
er ook een rapport tot stand kwam
over de werking van deze commissie,
maar men kan de effectiviteit van de
commissie niet in haar werkzaamhe-
den terugvinden.

Wij beschikken in Vlaanderen over
twee georganiseerde systemen waar-
door signalen worden uitgezonden,
namelijk de commissie voor preven-
tief bedrijfsbeleid en de knipperlich-
ten via de rechtbanken van Koophan-
del. Volgens mij worden de signalen
echter wat laattijdig uitgezonden.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, wij moeten komen tot een
efficiëntere werking van de commis-
sie voor preventief bedrijsbeleid. Ik
wens u daaromtrent dan ook een
paar vragen te stellen.

Men kan ervan uitgaan dat de rol van
het preventief bedrijfsbeleid erin be-
staat probleemgevallen op te zoeken
en op te lossen. Daarvoor moet men
echter over informatie beschikken.
Op welke manier wordt het inwinnen
van informatie gesynchroniseerd tus-
sen de RSZ, de Rechtbanken van
Koophandel en de commissie zelf ?

Het decreet bepaalt dat bedrijven die
zich in moeilijkheden bevinden zich
tot de commissie voor preventief be-
drijfsbeleid kunnen richten. Gebeu-
ren veel aanmeldingen vrijwillig ?

Het verslag van de commissie geeft
de redenen weer waarom bepaalde
bedrijven in moeilijkheden terecht-
kwamen. Het is echter niet het doel
van deze commissie nogmaals statis-
tieken van mislukkingen op te stel-
len. De bedoeling is preventief op te
treden en in te grijpen. Welke tech-
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nieken zullen worden toegepast om
de vastgestelde probleemgevallen ef-
fectief te begeleiden ?

Beschikt de Minister over voldoende
informatie aangaande de evolutie van
de problematiek ? Voelt de commis-
sie de overgezonden signalen wel vol-
doende aan en volgt zij economische
bewegingen van nabij ?

Ik kom nu tot de GIMV. De Voorzit-
ter van de Executieve kent onze hou-
ding daaromtrent. Wij zijn inderdaad
van oordeel dat de GIMV zich niet
moet beperken tot de rol van houder-
maatschappij van vennootschappen,
maar het economisch profiel van on-
ze bedrijven effectief moet onder-
steunen. Wij beschikken over een
groep professoren die balansen ana-
lyseert. Kan men niet overwegen de
GIMV hierbij te betrekken ten ein-
de, naast het vaststellen van de tech-
nieken, tevens een systeem van bege-
leiding te ontwikkelen ? Volgens mij
is de GIMV uitstekend geschikt om
een bedrijf in moeilijkheden een kans
te bieden en het te begeleiden tot het
ogenblik dat de zaken weer goed
gaan.

Bepaalde initiatieven die op natio-
naal vlak worden genomen hebben
een negatieve repercussie op het
Vlaams bedrijfsleven. Het Vlaams
bedrijfsleven heeft reeds met moei-
lijkheden te kampen en het is dan
ook ongepast dat het wordt aangetast
door nog zwaardere lasten. Welke
middelen zal de Minister aanwenden
om op nationaal vlak bepaalde
ideeën tegen te houden of om te bui-
gen om onze bedrijven vandaag en in
de toekomst te beschermen ?

De heer H. Candries : Mijnheer de
Voorzitter, ik zou een kort betoog
willen houden.

De Voorzitter : Mijnheer Candries,
ik wil u graag het woord geven, al is
u niet ingeschreven op de sprekers-
lijst. U mag niet vergeten dat er van-
daag negen interpellaties aan de
agenda staan.

Voortaan verzoek ik de leden mij
vooraf te zeggen of zij het woord wil-
len voeren in het debat.

De heer Candries heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter,  van de Executieve,
geachte collega’s, ik deel de zorg van
collega Laverge. Ik treed zijn uit-
gangspunten bij. Dat er weinig infor-
matie is over het werk van de orga-
nen van het preventief bedrijfsbeleid
is deels uit te leggen door het feit dat
de materie telkens delicaat is en dat
wanneer men té vroeg negatieve din-
gen over het bedrijf zegt, dit schade-
lijk voor dat bedrijf kan zijn.

Dat terzijde wil ik onderstrepen dat
de activiteiten op dit ogenblik te sta-
tisch zijn. Zij leiden tot een aantal
analyses, maar dan stokt het. Ik denk
dat wij moeten zoeken naar meer be-
geleidingsvermogen, alsook naar een
instrumentarium om, nadat werd
vastgesteld dat er problemen zijn, de
problemen op te lossen. De Rege-
ringsverklaring voorziet in een door-
lichting van de GIMV. Dat is volgens
mij een gelegenheid om te achterha-
len of de GIMV in deze materie een
grotere rol zou kunnen spelen. Ik ben
ervan overtuigd dat, wanneer uit het
onderzoek omtrent de GIMV zou
blijken dat een aantal zaken kunnen
worden afgestoten, nieuwe kansen
voor dat toch goed functionerend or-
gaan zullen ontstaan om nieuwe no-
den aan te pakken. Ik denk in de
richting van het preventief bedrijfs-
beleid en wat daarop moet volgen,
met name de begeleiding uit het dal.
De recessie die voor de deur staat en
die wij aanvoelen, dwingt ons tot het
bundelen van alle krachten. Ik ben
ervan overtuigd dat een nauwere sa-
menwerking tot stand moet komen
tussen wat men kan doen bij dat pre-
ventief bedrijfsbeleid en wat de
GIMV zou kunnen aanbieden.

Ik wil de Minister van de Vlaamse
Executieve vragen na te gaan of bij
de doorlichting van de GIMV een
hoofdstuk kan worden gemaakt over
wat te doen met bedrijven die in
moeilijkheden zullen komen. Kan de
GIMV beter worden aangewend dan
in het verleden om deze bedrijven
door het dal te helpen ?

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
geachte collega’s, ik dank zowel de
interpellant als de heer Candries voor
hun beschouwingen die trouwens in
het verlengde liggen van wat wij in
de Commissie hebben besproken om-
dat ikzelf het initiatief heb genomen
om bij mijn Beleidsbrief Economie
het verslag toe te voegen van de com-
missie preventief bedrijfsbeleid.

In de algemene economische benade-
ring is het van groot belang om be-
roep te doen op de juiste instrumen-
ten, maar u weet dat het economisch
beleidsmatige alle ruimte moet blij-
ven geven aan de autonomie van de
bedrjven. Het zou een grote vergis-
sing zijn mocht het beleid vanuit een
dergelijk goed bedoeld instrumenta-
rium het erop aanleggen om niet en-
kel betuttelend, maar te sterk te in-
terfereren naar de verantwoordelijk-
heden binnen het ondernemen en het
bedrijf.

Ik deel de zorg van de heren Laverge
en Candries in verband met de alge-
mene economische conjunctuur. We
gaan het niet al te donker voorstellen
en ik wil dus het woord recessie niet
in de mond nemen, maar ik heb eer-
gisteren nog de gelegenheid gehad
een dieper liggende ontleding aan te
geven voor de gewestelijke ontwikke-
lingsmaatschappij van West-Vlaan-
deren waarbij ik ervan uitging dat
een aantal parameters niet goed evo-
lueren - dat is het minst wat men kan
zeggen -, dat het verhoopte herstel
er niet is gekomen en er geen uitzicht
is dat het er morgen wél zal zijn.

U weet dat omtrent het element in-
flatie de problemen minder zorgwek-
kend zijn. Het verschil in werkloos-
heid tussen nu en één jaar geleden
bedraagt 8 procent meer ; er zijn mo-
menteel 173.000 volledig uitkerings-
gerechtigde werklozen. Wat mij nog
meer zorgen baart, is het feit dat er
een substantiële stijging is van het
aantal jonge werklozen. Ik denk dus
dat we de relatie tussen de commissie
en het aantal faillissementen en het
teloorgaan van bedrijven uiterst
voorzichtig moeten benaderen.

Collega Laverge, ik neem aan dat u
zich bij uw algemene beschouwingen
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niet heeft laten inspireren door één
van de artikelen die ik gelezen heb
in de Financieel Ekonomische Tijd,
waar professor Van Herck een vol-
gens mij nogal zeer schematische
analyse weergeeft van de situatie en
zelf een verband legt tussen de wer-
king van de commissie preventief be-
drijfsbeleid en het aantal faillisse-
menten. Ik hoef er u allicht niet van
te overtuigen dat we bijzonder be-
hoedzaam moeten zijn. Om beteke-
nisvolle uitspraken te doen moet men
vergelijken wat vergelijkbaar is. Het
zijn vooral kleine, startende bedrij-
ven die in de eerste periode de groot-
ste moeilijkheden ondervinden, te
weten bedrijven met minder dan
twintig werknemers en de jonge be-
drijven. Het hangt samen met de
schaal en het aantal werknemers. We
mogen niet vergeten dat als er op dit
punt moeilijkheden zijn, precies in de
periode 1986-1989 het aantal nieuwe
ondernemingen driemaal sneller
groeide dan het aantal faillissemen-
ten. Dus, in een periode van econo-
mische opleving, waar opnieuw za-
ken kunnen worden gerealiseerd,
heeft dit de consequentie - en mis-
schien is dit een paradoxaal gevolg
- dat een aantal zaken niet goed
worden georiënteerd en niet goed
evolueren, zodat er faillissementen
uit voortvloeien.

Redenen voor het sterk groeiend
aantal verlieslatende bedrijven in die
periode zijn onder meer dat het gaat
om nieuwe bedrijven die vaak wat
men noemt aanloopverliezen maken.
Wanneer het aantal nieuwe firma’s
groeit, stijgt ook het aantal bedrijven
met deze aanloopverliezen. De boek-
houdkundige verliezen - zonder het
te technisch te maken, maar we moe-
ten nuchter en zakelijk zijn - gaan
precies oplopen door een aantal nieu-
we maatregelen zoals afschrijvingen,
kostenaftrekken, enzovoort. Vaak is
het als het ware een uitstel van de
problemen die zich aandienen.

Het is dus onjuist te beweren dat de
bedenkingen inzake de commissie
preventief bedrijfsbeleid oorzaak
zouden zijn van een aantal faillisse-
menten of van het stopzetten van be-
drijven. Ik wil hier enkele elementen
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aanhalen.

De commissie werd opgericht in
1987 ; na enkele kinderziekten werd
zij in 1990 hervormd ; in 1991 was de
commissie niet bevoegd voor bedrij-
ven onder de honderd werknemers
en evenmin voor bedrijven uit de na-
tionale sectoren en andere soorten
bedrijven. Ook nu is het werkings-
veld beperkt tot bedrijven met meer
dan vijftig werknemers en, zoals aan-
gegeven, tekenen de meeste proble-
men en faillissementen zich af in de
kleinere bedrijven.

In veel verlieslatende bedrijven die
de commissie detecteert,  kunnen al-
lerlei maatregelen uiteindelijk niet
meer baten omdat de hoge schulden-
berg potentiële overnemers of kapi-
taalverschaffers afschrikt om daar
een stap tot sanering te zetten.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, dit
zijn enkele algemene beschouwingen
die ik met betrekking tot het econo-
misch gegeven wou maken. Dat is
ook de reden waarom ik sterk pleit
- ik heb dat ook gedaan tijdens de
bespreking van onze beleidsnota in
de Commissie - voor een meer se-
lectieve aanpak van de ondersteuning
van het bedrijfsleven. Wij moeten de
strategieën ondersteunen en niet li-
neair handelen.

Collega Laverge heeft in de brede
context een aantal vragen gesteld. Ik
wil toch even in herinnering brengen
dat er een viertal kanalen zijn waar-
langs het dossier bij de commissie
aanhangig kan worden gemaakt. Het
zich spontaan aanmelden door de be-
drijven, één van de punten waarover
u bezorgd bent, is slechts één van de
vier mogelijkheden in het actieveld
van de commissie. De andere moge-
lijkheden zijn : de ontleding op initia-
tief van de commissie zelf, ontleding
op vraag van de Executieve of de
analyse op verzoek van een meerder-
heid van de personeelsafvaardiging.
U mag niet vergeten dat het gaat over
een vrijwillig systeem en dat er dus
niets dwangmatigs is voorzien. Ik
meen trouwens niet dat dit de wens
was.

U hebt gelijk, mijnheer Candries,
wanneer u vraagt of sommige zaken
niet beter op mekaar moeten worden
afgestemd, maar ik meen dat dit geen
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dwangmatige aangelegenheid is om
de redenen die ik daarnet heb aange-
geven. Ik bezorg u alle juiste cijfers
met betrekking tot de werkingsjaren
1988, 1989, 1990 en 1991 en meer
bepaald de expertises en de begelei-
ding die er gebeurd zijn op voorstel
van de bedrijven zelf, vanuit de Exe-
cutieve, vanuit de commissie of van-
uit het personeel.

Een ander facet van de werking van
de commissie zijn de sectoriële analy-
ses. Ik heb daaraan nogal wat aan-
dacht besteed en in mijn beleidsnota
de eerste conclusies getrokken. Een
eerste besluit dat wij kunnen trekken
is dat er op het vlak van het manage-
ment en omkadering grote proble-
men rijzen. Een van mijn prioriteiten
is dus om daar de nodige ondersteu-
ning te geven.

Het is niet zo eenvoudig om de resul-
taten op een rijtje te zetten. Wij heb-
ben daarover natuurlijk cijfers. Ik
moet vaststellen dat er een aantal be-
drijven zijn die niet willen meewer-
ken. Een aantal bedrijven hebben
suggesties gekregen. Op het kwanti-
tatieve vlak zou men dus kunnen zeg-
gen dat het aantal bedrijven die met
de commissie te maken had op het
eerste gezicht niet zo hoog ligt. Men
moet deze cijfers echter lezen in de
wetenschap dat de commissie slechts
aanbevelingen doet voor zover het
bedrijf zelf de moeilijkheden niet on-
derkent en dan is er nog meestal een
evaluatie van de door de onderne-
ming voorgestelde maatregelen.

Naast het kwantitatieve aspect kan
voor de commissie ook de vraag naar
het kwalitatieve gegeven worden ge-
steld. Ik meen te mogen stellen dat
het hier gaat over ervaren deskundi-
gen inzake bedrijfsbeleid, bedrijfs-
techniek, financiering en algemeen
economisch beleid. Hun deskundig-
heid staat borg voor goed overwogen
aanbevelingen. In de meerderheid
van de bedrijven waar de commissie
onder één of andere vorm is opgetre-
den is men intussen, en dat vind ik
toch niet onbelangrijk, op weg naar
herstel en verbetering.

Ik meen dat ik hier in deze Raad
uitdrukkelijk moet bevestigen - ik
heb het reeds in de Commissie ge-
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zegd - dat ik absoluut elke automa-
tische koppeling van de werking van
de commissie aan de toekenning van
welkdanige overheidssteun wens te
verwerpen. Ik denk dat dit een ver-
keerde benadering is. De aanbevelin-
gen van de commissie moeten over-
komen, en dat is heel de geest van
de opzet, als een dienstverlening aan
de bedrijven, een begeleiding die de
bedrijven in staat moet stellen de
problemen, als die er zijn, bij te stu-
ren en op te lossen of nog beter : te
voorkomen.

Uiteindelijk - zoals dit principe ook
geldt voor de aanwerving en het ont-
slag van werknemers - moeten wij
beseffen te leven in een sociale
markteconomie en moeten de zaken
juist worden gesteld. Ik ben tegen-
stander van een systematische dwang
ter zake.

Een belangrijke vraag betreft de sa-
menwerking tussen de commissie en
de dienst knipperlichten, de depista-
ge zoals dit in slecht Nederlands door
de Rechtbank van Koophandel wordt
uitgedrukt, en de relatie tot de RSZ.

De commissie heeft aan de bevoegde
federale Minister gevraagd de samen-
werking te organiseren. Tot op heden
kwam op deze vraag geen respons.
Ik ben voorstander van samenwer-
king, maar wel binnen de context die
ik daarstraks heb aangegeven om een
aantal gegevens te benutten en sa-
men te brengen. De indicaties van de
RSZ geven aan dat er eventueel pro-
blemen kunnen bestaan. Ik wil dit
zeker niet veralgemenen.

Ik meen dat het nuttig is opnieuw
contact op te nemen met de Minister
van Justitie om na te gaan hoe even-
tueel een samenwerking tot stand
kan komen tussen de commissie en
de dienst knipperlichten van de
Rechtbank van Koophandel. Even-
eens moet contact worden opgeno-
men met de Minister van Sociale Za-
ken in verband met het verstrekken
van gegevens die eventueel nuttig
kunnen zijn.

Mijnheer de Voorzitter, wanneer de
vraag wordt gesteld in welke mate de
commissie moet worden bijgestuurd,
meen ik dat de werking van de com-

missie moet worden versterkt. In ver-
band met de problematiek inzake be-
drijfsmanagement heb ik ten behoeve
van de verschillende toeleveringska-
nalen - en ik heb er vier opgesomd
- uitdrukkelijk aangegeven de nodi-
ge middelen te voorzien zodanig dat
de commissie, beter dan nu het geval
is, haar taak kan uitoefenen.

Wat de GIMV betreft, ben ik voor-
stander van een interactie tussen de
GIMV en de commissie. Toch meen
ik dat het ondernemingsleven abso-
luut niet wordt gediend wanneer on-
voldoende discretie in acht wordt ge-
nomen. Dit was ook één van de rede-
nen waarom ik in mijn vorige functie
in 1989 bij koninklijk besluit een
nieuwe formule heb uitgewerkt van
ondernemingen in herstructurering.
Inderdaad, in het verleden kenden
wij alleen de situatie van onderne-
mingen in moeilijkheden. Ik heb dit
gedaan omdat een onderneming in
herstructurering niet noodzakelijk
een onderneming in moeilijkheden
is. Ik meen dat wij op dat vlak voor-
zichtig moeten optreden.

Ik neem aan, collega Candries, dat u
niet pleit voor het openbaar maken
van alle gegevens van de onderne-
ming. Inderdaad, wij weten allen
zeer goed dat het volstaat dat er er-
gens een indiscretie is of dat bepaalde
zaken in de publiciteit komen, opdat
een sneeuwbaleffect ontstaat. Alleen
al het gerucht is dikwijls fataal voor
een onderneming, zelfs indien nog
een aantal zaken kunnen worden bij-
gestuurd.

Ik ben voorstander van een algemene
samenwerking. Wij hebben aan de
GIMV een globale evaluatie ge-
vraagd, die ook een onderdeel kan
vormen van onze evaluatie. Ik kan
hier bevestigen dat nu reeds gere-
geld, maar niet automatisch, en niet
op het vlak van individuele dossiers,
contacten bestaan tussen de commis-
sie en de GIMV. Mocht uit de eva-
luatie blijken dat deze samenwerking
nog intensiever moet zijn, dan sta ik
open voor deze suggestie.

De Voorzitter : De heer Laverge
heeft het woord.

De heer J. Laverge : Mijnheer de

Voorzitter, mijnheer de Voorzitter
van de Executieve, wij zijn het uiter-
aard met u eens dat het niet de be-
doeling is het ganse bedrijfsleven te
betuttelen. Wanneer evenwel een
commissie wordt opgericht dient men
deze te laten functioneren en de effi-
ciëntie ervan in te schatten. Ofwel
schaft men dit orgaan af en laat men
iedereen zijn vrijheid - ik heb daar
geen bezwaar tegen - maar wanneer
men iets organiseert en ter zake een
beslissing treft dient mener  ook voor
te zorgen dat dit beleid resultaten
geeft. Wij zijn het niet altijd eens met
het gevoerde beleid, maar wanneer
een commissie bestaat, willen wij dat
deze ook functioneert en indien ze
niet functioneert zullen wij er als eer-
ste voor pleiten ze af te schaffen.

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, indien deze
commissie bestaat en effectief iets
kan doen, mits inachtname van de
nodige discretie, dan moet zij dat ook
doen. Doen is een werkwoord, iets
dat verder gaat en wordt ontwikkeld.
Reeds zeer vroeg kan men vaststellen
dat in een bedrijf problemen op
komst zijn, onder meer door het na-
zien van geprotesteerde wissels, die
dagelijks worden gepubliceerd, of via
informatie over problemen met RSZ-
betalingen. Problemen kunnen ook
worden vastgesteld bij de analyse van
de balans, maar deze verschijnen pas
een jaar later, terwijl deze commissie
werd opgericht met het inzicht het
Vlaams economisch patrimonium te
vrijwaren.

Wij weten dat bedrijfsleiders niet
graag met hun problemen naar bui-
ten komen, zodanig dat er nog grote-
re problemen rijzen en de bedrijven
in moeilijkheden komen en niet in
een herstructurering slagen, uit
schroom te moeten zeggen dat men
de zaken verkeerd heeft aangepakt.
In deze fase, wanneer het nog moge-
lijk is een bedrijf te redden, is het
nuttig dat op experten beroep wordt
gedaan. Daartoe dient er ergens een
kanaal te zijn dat deze signalen op-
vangt en experten kan aanwijzen. Im-
mers, talrijke personen, die een brug-
pensioen of een vervroegd pensioen
genieten, zijn bekwaam aan bijstu-
ring te doen. Bovendien zijn er ook
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zeer bekwame adviseurs en marke-
tingkantoren, die kunnen bijsturen.

Om die redenen heb ik ervoor gepleit
dat wanneer men iets doet, men het
ook goed zou doen.

van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
privatisering van NV Fabelta Ninove
en de uitwerking van het textielplan.

De heer Barbé heeft het woord.
De GIMV zou eveneens een soort
centralisatie- en dispatchingfunctie
kunnen vervullen, maar niet zoals
steeds zomaar adviseurs aanduiden.
De GIMV zou wel vanuit bestaande
organisaties aan het bedrijf signalen
kunnen geven en personen aanwijzen
waarop beroep kan worden gedaan.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, ik pleit ervoor dat u deze
commissie zou laten functioneren.

De heer L. Barbé (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, Fabelta en Beau-
lieu kregen de jongste jaren heel wat
aandacht. Als je deze dossiers
doorneemt, kan er geen twijfel meer
zijn : dit is een apenland. Geschenk-
jes van meer dan één miljard, gesjoe-
mel, intimidatie, een ongehoorde be-
langenverstrengeling van partijpoli-
tiek en bedrijfsleiders en vooral on-
noemelijk veel leed en schuld.

volgen waren er naar : investeringen
in niet-levenskrachtige bedrijven die
dan toch failliet gingen, geen garan-
ties qua aantal arbeidsplaatsen, geen
aandacht voor betere arbeidsomstan-
digheden en het creëren van overca-
paciteit in sommige sectoren. Het
textielplan is dan ook de gemiste
kans om de sector een meer sociale
en ecologische dimensie te geven.

De Voorzitter : Minister Van Den
Brande heeft het woord.

In een paar dossiers liep het zelfs to-
taal verkeerd : Westhoek Spinning,
De Leie en La Herseautoise. De ver-
halen zijn bekend : het optreden van
De Backer, het Hoog Comité van
Toezicht en het parket. En toen vorig
jaar de kabinetsmedewerker van Mi-
nister Eyskens die het textielplan ei-
genlijk uitvoerde werd aangehouden,
belandde het textielplan helemaal in
de criminele sfeer.

Minister L. Van Den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, zoals ik zoëven
klaar en duidelijk heb gezegd, zullen
wij binnen de context en de bedoelin-
gen van de commissie versterkende
middelen en mogelijkheden verschaf-
fen.

Mijn interpellatie bestaat uit vier de-
len : het textielplan in het algemeen,
de dossiers Fabelta Zwijnaarde en
Idealspun, de arbeidsomstandighe-
den bij Fabelta Ninove en tenslotte
de privatisering van Fabelta Ninove.

Het eerste deel handelt dus over het
textielplan.

Ik deel uw mening dat wanneer er
een commissie is, deze ook moet
kunnen werken. Gelet op de omstan-
digheden denk ik dat er behoorlijk
werk werd geleverd, dat nog kan
worden verbeterd. Daartoe wil ik een
inspanning doen, maar binnen de
juiste context van de verantwoorde-
lijkheden in de onderneming en van
het beleid.

Ik stel over het textielplan dan ook
graag een aantal vragen, mijnheer de
Minister. Kan ik een lijst krijgen van
de textielbedrijven die in het kader
van het textielplan overheidssteun
gekregen hebben ? Wat is de stand
van zaken in verband met de inkoop
van de niet-stemgerechtigde aande-
len ? Wat zijn de verdere vooruitzich-
ten in verband met deze herprivatise-
ring ? Aan welke waarde werden de-
ze niet-stemgerechtigde aandelen ge-
middeld aangekocht door de bedrij-
ven ? Wat gaat de Vlaamse Gemeen-
schap doen met het geld dat de in-
koop van die aandelen oplevert ?

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

In de jaren 1970 gaat het bar slecht
met de textielnijverheid. Er wordt
een textielplan opgesteld dat de sec-
tor moet redden. Meer dan 20 mil-
jard wordt uitgetrokken. Eind 1981
wordt de heer Eyskens Minister van
Economische Zaken en vanaf 1982
komt het textielplan goed op gang.
Minister Eyskens voerde hierbij de
techniek van de niet-stemgerechtigde
aandelen in : via de NMNS kregen
tientallen firma’s vers kapitaal. Het
Instituut voor Textiel en Confectie
van België, het ITCB, moest over de-
ze dossiers adviseren. De firma’s die
op deze manier geld kregen, zouden
later deze aandelen opnieuw inko-
pen. Deze herprivatisering is aan de
w%.

Het lijkt me aangewezen op basis van
uw antwoorden in de bevoegde Com-
missie een aparte bespreking te hou-
den over de opvolging van het textiel-
plan. Ik hoop dat u daartoe bereid
bent.

In het tweede deel van mijn interpel-
latie zal ik het kort hebben over twee
schandaaldossiers.

Interpellatie van de heer L. Barbé tot
de heer L. Van den Brande, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
privatisering van NV Fabelta Ninove
en de uitvoering van het textielplan

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Barbé tot
de heer Van den Brande, Voorzitter

Papier is natuurlijk gewillig. Het tex-
tielplan heeft zeker vele bedrijven ge-
red en dus ook de werkgelegenheid
van duizenden mensen veilig gesteld,
maar controle op de investeringen
was er nauwelijks. Zowel in de
NMNS als het ITCB waren het de
werkgevers die de plak zwaaiden. En
de stempel van het kabinet Eyskens
op heel het plan was enorm. De ge-

Minister Eyskens heeft in het kader
van de dossiers Fabelta Zwijnaarde
en Idealspun een geschenk van 1 mil-
jard aan Beaulieu gegeven, dit on-
danks verzet van de EG-Commissie.
Het Europees Hof van Justitie heeft
ons land voor beide dossiers reeds
twee maal veroordeeld. België is ove-
rigens recordhouder in de EG wat
betreft veroordelingen door het Hof
van Justitie voor onrechtmatige steun
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aan bedrijven. De politici die het
luidst juichen over het ééngemaakte
Europa zijn blijkbaar de eersten om
de Europese wetten aan hun laars te
lappen als ze hun vrienden wat over-
heidsgeld kunnen toestoppen.

Ik wil hier vooral wijzen op een as-
pect in het dossier Fabelta Zwijnaar-
de dat tot nu toe ten onrechte te wei-
nig aandacht kreeg. Op 3 augustus
1984 werd de overeenkomst tussen
Beaulieu en Fabelta Zwijnaarde ge-
wijzigd zodat twee maanden later 725
miljoen aan Beaulieu kon worden ge-
geven. De overeenkomst van 3 au-
gustus 1984 is niet alleen onderte-
kend door de heer Eyskens als Minis-
ter van Economische Zaken, maar
ook door . . . de heer Willy De Clercq,
Minister van Financiën. Met andere
woorden, de liberalen dragen ook
een grote verantwoordelijkheid in dit
dossier. De liberalen die zich opwer-
pen als goede beheerders van de staat
hebben het mee mogelijk gemaakt
dat een onderneming op onwettelijke
wijze 725 miljoen krijgt !

Met de liberalen ben ik bij Fabelta
Ninove beland, want ook in dat dos-
sier hebben ze een belangrijke hand-
tekening gezet.

Ik wil het eerst hebben over de onge-
zonde arbeidsomstandigheden in dit
bedrijf. Men moet hiervan op de
hoogte zijn om het dossier in zijn juis-
te context te plaatsen. Dit is natuur-
lijk een taboe. De Groenen mogen
aanklagen dat een bedrijf lucht en
water vervuilt. Maar beweren dat een
bedrijfsleider de gezondheid van zijn
personeel verwoest, dat doe je niet,
dan raak je immers aan de wortels
van het economisch denken. Collega
Cuyvers en ik weten er alles van :
intimidatie en dreigementen, tot en
met een naamloos dreigtelefoontje
met, jawel : Westvlaams accent.

Fabelta Ninove is het laatste bedrijf
in ons land dat viscosefilamentgaren
produceert. Hierbij wordt het zeer
gevaarlijke CS2  of koolstofdisulfide
gebruikt. Fabelta Ninove werkte
sinds 1975 in de onwettelijkheid. De
norm voor CS2  werd zeer ruim over-
schreden. Sinds 1980 had het bedrijf
ook geen vergunning meer voor het

gebruik van CS2. Een paar honderd
mensen deden een zware beroeps-
ziekte op. De belangrijkste verschijn-
selen zijn polyneuritis, een zenuw-
ziekte en impotentie. Fabelta Ninove
is bij mijn weten het enige bedrijf in
West-Europa waar je door de ar-
beidsomstandigheden impotent kan
worden. Een afdoende behandeling
voor zieke arbeiders bestaat niet. En
of het nog niet tragisch genoeg is :
verschillende aangetaste arbeiders
stierven vroegtijdig.

Sinds einde 1970 werd er uitgebreid
onderzoek uitgevoerd in de ongezon-
de afdelingen. Tientallen arbeiders
werden onderzocht. Dikke rapporten
werden geschreven. Ze belandden in
de kast, tot AGALEV ze er twee jaar
geleden uithaalde. De medische ar-
beidsinspectie heeft jarenlang aange-
drongen op saneren, maar - en dit
is belangrijk : of Fabelta Ninove in
handen was van de overheid of van
de privé, er veranderde niets - men
bleef in onwettelijke en ongezonde
omstandigheden werken. H e t  i s
werkelijk een nationale schande dat
dergelijke toestanden zo lang konden
duren, en dat geen enkele Minister
of streekpoliticus zich er ooit heeft
mee beziggehouden.

In 1989 pakken Volksvertegenwoor-
diger Cuyvers en ik het dossier aan
en komt er eindelijk schot in de zaak.
Dit dossier lag toen op uw kabinet,
mijnheer de Eerste Minister, u was
toen immers Minister van Tewerk-
stelling en Arbeid. U bent de eerste
Minister in 15 jaar die het dossier
heeft aangepakt. Dat getuigt van
moed, want ook in uw eigen rangen
waren - en zijn - er andere menin-
gen. De heer De Roo, ondertussen
fractieleider van uw partij in de Se-
naat, heeft de directie van Fabelta
Ninove altijd openlijk verdedigd.

De sanering van de ongezonde afde-
lingen werd in het voorjaar van 1990
afgerond in nauw overleg met de me-
dische arbeidsinspectie. Sinds mei
1990 werkt het bedrijf dan eindelijk
ook in wettelijke omstandigheden.
Vanuit wetenschappelijke hoek
wordt er echter al jaren op gewezen
dat onze normen te hoog zijn om de
gezondheid van de arbeiders te waar-
borgen.

Ik wil het nog kort hebben over de
gerechtelijke kant van deze zaak. In
november 1989 daagde het Fonds
voor de Beroepsziekten Fabelta Ni-
nove voor de rechter wegens toe-
brengen van opzettelijke slagen en
verwondingen aan eigen arbeiders,
een beslissing in overleg met Minister
Busquin en uzelf.Het Fonds heeft in
15 jaar 246 miljoen frank betaald aan
arbeiders die in Fabelta Ninove ziek
zijn geworden, of aan nabestaanden
van overleden arbeiders. Omdat Fa-
belta Ninove weigerde de wetgeving
na te leven, zag het Fonds zich ge-
noodzaakt om het bedrijf voor de
rechter te dagen. Het is de eerste en
- tot nu toe de enige keer - dat
deze procedure is toegepast. Dat zegt
voldoende hoe ernstig dit dossier wel
is. Het is ook hier nog steeds wachten
op de rechtszaak. Ik interpelleer
trouwens over deze zaak binnenkort
in de bevoegde Kamercommissie.

Ik ben bij het vierde en laatste deel
van mijn interpellatie gekomen : de
privatisering van Fabelta Ninove.

In het begin van 1980 boekt het over-
heidsbedrijf Fabelta Ninove zware
verliezen. Minister van Economische
Zaken Eyskens grijpt in. Hij ver-
hoogt in 1983 het kapitaal met 72 mil-
joen en benoemt Herman  Van der
Stichele tot directeur. De heer Van
der Stichele is gewezen rechter aan
de Rechtbank van Koophandel te
Brussel. Tot vandaag mijdt deze man
pers en publiek, maar in kleine kring
gaat Mister  Herman  er prat op Minis-
ters voor hem te laten draven. Dit
terzijde.

De NMBS brengt 91 miljoen frank in
onder de vorm van niet-stemgerech-
tigde aandelen. Voor dergelijke ope-
raties moest er een herstructurerings-
plan zijn, waarover het ITCB advies
moest uitbrengen.

Mijnheer de Minister, over deze ope-
ratie zou ik u een aantal vragen wil-
len stellen. Wat was het advies van
het ITCB inzake de participatie van
de NMNS in Fabelta Ninove eind
1983 ? Was er een herstructurerings-
plan ? Wat hield dit in ? Is dit uitge-
voerd ? Wat hield de overeenkomst
van optierecht in van inkoop van de
niet-stemgerechtigde aandelen ?
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In 1983 boekt Fabelta Ninove nog
verlies, maar in 1984 is er al 57 mil-
joen frank winst. Nu de zaken beter
gaan, wordt de privatisering van het
bedrijf ingezet. Ik wil kort de ver-
schillende stappen van de privatise-
ring overlopen.

Ten eerste, op 21 december 1984
worden de 10.100 aandelen van de
GIMV verkocht voor de prijs van
399.960 frank terwijl deze aandelen
correspondeerden met een kapitaal-
inbreng van 10.1 miljoen frank. Ik
zou willen vragen, mijnheer de Mi-
nister, aan wie deze aandelen ver-
kocht werden en waarop die prijs be-
rekend was.

Ten tweede, in 1985 realiseert Fabel-
ta Ninove een omzet van 1 miljard,
een cash flow van 130 miljoen en een
winst van 71 miljoen. Ook de solvabi-
liteit is goed. Bedrijfseconomisch is
het dus een zeer gezond bedrijf. Mi-
nister Eysekens verkoopt op 10 juli
1985 de staatsparticipatie in Fabelta
Ninove aan directeur Van der Stiche-
le voor 10.278.700 frank, betaalbaar
in 5 schijven over 5 jaar ! Een onge-
looflijk spotprijsje. Het jaar daarop
zal het bedrijf een winst van 90 mil-
joen realiseren. Minister Eyskens
heeft Fabelta Ninove dus op kosten
van de belastingbetaler rendabel ge-
maakt. Als het bedrijf opnieuw winst
maakt, verpatst hij het bedrijf aan de
directeur, die hij zelf had benoemd !
Als je dan nog weet dat Fabelta Ni-
nove toen het ongezondste bedrijf
van het land was, wordt de zaak dub-
bel erg. Het bedrijf werkte tien jaar
in de onwettelijkheid, tientallen ar-
beiders hadden een ongeneeslijke be-
roepsziekte opgelopen, verschillende
waren gestorven. Het was de plicht
van de Minister de ongezonde afde-
ling te saneren, maar daar deed hij
niks aan. Hij gebruikte het bedrijf en-
kel om een uitgekiende operatie te
organiseren en nog maar eens een
geschenkje te geven aan de privé-sec-
tor.

Het is ook godgeklaagd dat ik de Mi-
nister daarover niet meer kan inter-
pelleren, dat de ministeriële verant-
woordelijkheid in dergelijke dossiers
wettelijk niet geregeld is. Wanneer
wordt daar eens werk van gemaakt ?
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Ik wil er ook op wijzen dat het ver-
koopscontract  Belgische overheid-

de privé-sector. Ik zei het reeds in

Van der Stichele niet alleen onderte-
het begin van mijn interpellatie : dit

kend is door de heer Eyskens als Mi-
zijn dossiers met onnoembaar leed en

nister van Economische Zaken, maar
een walgelijke schuld. Het leed valt
niet meer te herstellen. Maar als we

ook door de heer . . . Frans Grootjans,
Minister van Financiën. Net als bij

dergelijke tragedies in de toekomst

Fabelta Zwijnaarde zijn de liberalen
willen voorkomen, moet de verant-

dus medeplichtig aan het verpatsen
woordelijkheid van iedereen in dit

van een overheidsbedrijf aan de
dossier zonneklaar worden. Ik hoop,

privé-sector.
mijnheer de Eerste Minister, dat u
daaraan wil meewerken. (Applaus)

En nog was de privatisering niet he-
lemaal rond. Er was ook nog de par-
ticipatie van de NMNS, goed voor 91
miljoen. Die wordt door het bedrijf
in 1986 volledig ingekocht, maar op-
nieuw krijgt Van der Stichele een
zeer voordelig contract. De 91 mil-
joen moeten pas betaald zijn eind
1993. Met andere woorden : in juni
1986 was de privatisering van Fabelta
Ninove rond, maar tot oktober 1993
kan het bedrijf profiteren van 91 mil-
joen overheidsgeld zonder 1 frank
rente te betalen. Na het afronden van
de privatisering belandt Fabelta Ni-
nove bij Beaulieu.

De Voorzitter : De heer Timmer-
mans heeft het woord.

De heer J. Timmermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, de vra-
gen in de interpellatie van de heer
Barbé worden terecht gesteld. Het is
onze plicht om de aanwending van
overheidsmiddelen te controleren.
Wij moeten dan ook de noodzakelij-
ke informatie bekomen in dergelijke
dossiers.

Ik heb bij deze operaties nog een be-
langrijke vraag. Werd de EG-Com-
missie tijdig op de hoogte gebracht
van het overheidsoptreden in dit dos-
sier, enerzijds de inbreng van kapi-
taal door de NMNS in 1983 en de
inkoop door het bedrijf van deze aan-
delen een paar jaar later, anderzijds
de verkoop van de staatsaandelen
aan een particulier in juli 1985 voor
de prijs van 10 miljoen ? Als dit niet
gebeurd is en de EG-Commissie stelt
alsnog een onderzoek in, kan ons
land nog maar eens een berisping of
zelfs veroordeling oplopen.

Bij de uitvoering van het textielplan
en de invoering van de niet-stemge-
rechtigde aandelen door toenmalig
Minister Eyskens heeft de SP terecht
kritiek geuit. Ik verwijs naar de uit-
eenzettingen op deze tribune van de
heer Bossuyt, en wij sluiten ons daar-
bij aan.

Ik verwijs trouwens ook - maar zon-
der veel demagogie - naar het feit
dat Minister De Batselier, uw voor-
ganger op het departement, mijnheer
de Minister, passende conclusies trok
naar aanleiding van mogelijke niet-
correcte overheidssteun. Daar moet
de zaak haar beloop krijgen. Wij plei-
ten er dan ook voor dat de gevolgde
lijn wordt aangehouden.

Tot slot, een citaat van de heer Eys-
kens, ere wie ere toekomt : Ik had
teveel de schade en schande gezien,
aangericht door de politisering van
het bedrijfsleven, via onoordeelkun-
dige staatsinmenging. Einde citaat.
De staatsinmenging in het kader van
het textielplan was zeer oordeelkun-
dig : de vrienden van Beaulieu krij-
gen een geschenk van één miljard.
Het bedrijf Fabelta Ninove waar tien-
tallen arbeiders in onwettige omstan-
digheden werken, ziek worden en
zelfs vroegtijdig sterven, wordt op
kosten van de belastingbetaler renda-
bel gemaakt om het te verpatsen aan

Wij vormen een democratisch toe-
zichtsorgaan en hebben er alle belang
bij dat de dossiers klaar en duidelijk
zijn.

Met betrekking tot het dossier van
Fabelta Ninove moeten een aantal te-
rechte opmerkingen worden ge-
maakt. Ik denk hierbij niet aan mo-
gelijke niet-correcte financiële trans-
acties. Ik ben het niet eens met een
zekere demagogie in dat dossier met
betrekking tot de bedrijfszekerheid.
De heer Barbé en de heer Cuyvers
in de Senaat hebben ook voorheen
het overheidsinitiatief aangevallen.
Toen Minister Claes in 1978 van dit
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Timmermans De Voorzitter : De heer Laverge sen die het slachtoffer zijn van het
heeft het woord. niet-naleven van de wet.

bedrijf een voor 100 procent over-
heidsbedrijf maakte, waren 370 men-
sen met werkloosheid bedreigd om-
dat het bedrijf toen virtueel failliet
was. Minister Claes heeft - trou-
wens opaandringen van de unanieme
gemeenteraad, waarvan ik toen sche-
pen was - dit initiatief genomen via
GOMOV.

De heer J. Laverge (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, deze inter-
pellatie handelde over het textiel-
plan. Volgens mij was dit plan aan-
vankelijk een noodplan, zij het met
een zeer speciaal karakter. In feite
gaf de overheid een soort voorschot-
ten aan de bedrijven om ze in hun
bedrijf te besteden en aldus te herpri-
vatiseren. De formule was vrij origi-
neel en heeft de textielnijverheid ge-
holpen. Bovendien heeft de formule
van herprivatisering bewezen een
goede formule te zijn, die de over-
heid het minste kost.

De heer J. Laverge : Mijnheer
Barbé, u hebt waarschijnlijk niet
goed geluisterd. U hebt gesproken
over de arbeidssituatie, maar ik ga in
op uw aanval op de herprivatisering.
Daarbij wijs ik u op het feit dat het
bedrijf vandaag nog bestaat, onder
privé-management .

Kritiek uitoefenen en verklaren dat
de arbeidsomstandigheden even
slecht waren en dat er toen niets ge-
beurde, is niet terecht. In 1978 ging
het om een totaal verlieslatend be-
drijf in een gebied waarin de werk-
loosheid enorm groot was. Men kan
het de Minister niet ten kwade dui-
den dat hij de arbeidsvoorwaarden en
de ecologische omstandigheden toen
niet onmiddellijk kon verhelpen.

U hebt gezegd dat de liberalen aan
deze maatregel hebben meegewerkt.
Natuurlijk hebben ze dat gedaan.
Ware er niet geherprivatiseerd, had
het bedrijf vandaag niet meer be-
staan. U moet ook de positieve kant
aanvaarden.

Ik beschik over documenten van het
bedrijf, waaruit blijkt dat er sinds
1982, toen er meer financiële midde-
len waren, een aanzet is geweest om
de gezondheidsaspecten in het bedrijf
te verbeteren. Hierbij diende men ui-
teraard rekening te houden met de
zeer minieme, beschikbare middelen.

Al is er sprake van allerhande mis-
bruiken, die voor een aantal dossiers
misschien nog moeten worden bewe-
zen, toch is volgens dit systeem geld
teruggevloeid naar de ondernemin-
gen en gaat het uiteraard om een
soort herprivatisering.

De heer L. Barbé : Mijnheer Laver-
ge, u antwoordt niet op mijn vraag.
Ik zei dat de liberalen mee verant-
woordelijk zijn voor het geven van
een cadeautje aan de privé-sector.

De huidige bedrijfsleiding doet enor-
me inspanningen met betrekking tot
de gezondmaking van de onderne-
ming. Ik pleit er bij de Minister van
Leefmilieu voor om met het betrok-
ken bedrijf ook een milieuconvenant
te sluiten, zodat de uitbating milieu-
technisch verantwoord is.

Mijnheer Barbé, dat was juist een po-
sitief element in het dossier. Moet
men nog horen hoeveel de steun aan
Cockerill Sambre of aan de KS het
land hebben gekost ? Daarover wil
ik over een paar jaar graag met u een
debat voeren.

De heer J. Laverge : Dat laatste is
nog niet bewezen. Het is echter wel
bewezen dat het bedrijf vandaag nog
functioneert, dat het een aantal men-
sen tewerkstelt, bijdragen voor de so-
ciale zekerheid en belastingen be-
taalt. U moet zien wat dat op termijn
betekent.

Vervolgens handelde deze interpella-
tie ook over het dossier Fabelta.

Ik ben ook geen voorstander van on-
wettige situaties. Als die worden be-
wezen, moeten maatregelen worden
getroffen. Daarover gaat het hier
niet.

De bedrijfswereld en voornamelijk
de 470 tewerkgestelden zijn ongerust
over de hetze die wordt gevoerd met
betrekking tot de werkvoorwaarden
van het bedrijf. De arbeiders vragen
om de burger correcte informatie te
geven met betrekking tot de finan-
ciële middelen. Bovendien vragen ze
het bedrijf de kans te laten om op
termijn en mits planning op ecolo-
gisch vlak te saneren.

Mijnheer Barbé, u hebt geluk dat u
vandaag nog over dit dossier kunt
spreken. Had men niet geprivati-
seerd dan had dit niet gekund, want
dan bestond Fabelta niet meer. Ook
dat moet men inzien.

Dit is de opdracht van de Ninoofse
gemeenschap, waarvan ik deel uit-
maak. Ze betreft de vrijwaring van
de tewerkstelling - uiteraard in op-
timale omstandigheden voor mens en
milieu. Dit is meteen ook de op-
dracht van het bedrijf zelf. (Applaus
op verschillende banken)

De heer L. Barbé : Daarover ging
het niet. Als een bedrijf sedert 1975
in een onwettige toestand werkt, zou
men toch verwachten dat de Minister
van Economische Zaken die verant-
woordelijk is, ervoor zorgt dat wordt
geïnvesteerd in het bedrijf zodat men
er volgens de wet in gezonde omstan-
digheden kan werken. Ik stel vast dat
dit in verband met Fabelta nooit be-
langrij k is geweest.

U hebt gezegd dat de privatisering
aanleiding heeft gegeven tot voorde-
len voor de top. De privatisering
heeft er echter ook voor gezorgd dat
het bedrijf vandaag nog bestaat en
dat er opbrengsten zijn.

Ik ga me niet uitspreken over wat er
vandaag gebeurt. Daarvoor heb ik
niet de competentie, noch de infor-
matie.

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Mijnheer Laverge, nu voert u hier ter
verdediging aan dat er nog arbeids-
plaatsen bestaan in Fabelta. Kom
eens naar Ninove praten met de men-

Minister L. Van den Brande (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
heb met grote aandacht geluisterd
naar de interpellatie van de heer
Barbé en naar de andere sprekers.

Laten wij hierover duidelijk zijn. Ik
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neem aan dat dit dossier bij veel men-
sen vraagtekens heeft doen rijzen.
Wij hebben echter de plicht de zaken
in hun juiste context te plaatsen. De
heer Barbé stelt vragen - dat is na-
tuurlijk zijn goed recht en het is goed
dat hij dit doet - over een concreet
dossier. Hij stelt specifieke vragen
over beslissingen die genomen zijn in
een periode die al een tijdje achter
ons ligt. Ik wil er mij niet gemakkelijk
van afmaken, maar het is uiteindelijk
de nationale Regering die een aantal
beslissingen heeft genomen. Mijn-
heer Barbé, het is in ons staatsbestel
vanzelfsprekend dat wij de verant-
woordelijkheid nemen voor zaken
waarvoor wij bevoegd zijn. Ik kom
zo dadelijk nog terug op één van de
aspecten waaraan wij beiden veel be-
lang hechten, namelijk de gezond-
heid en de veiligheid van de werkne-
mers.

heid van een mondelinge vraag in de
Commissie, ben ik altijd bereid alle
nodige informatie te verschaffen. Ik
meen dat wij ons in Openbare Verga-
dering moeten houden aan de alge-
mene lijnen.

een redelijke prijs ging. Volgens mijn
gegevens werd er bij de prijs voor de
verkoop rekening gehouden met de
intrinsieke waarde van de onderne-
ming, met een normaal rendement en
met de onderhandelingsposities van
de partijen.

Daar u het dossier zeer aandachtig
heeft ontleed weet u dat het bedrijf
zich op dat moment in een kritische
fase bevond. De bedongen prijs stak
inderdaad uit boven de boekhoud-
kundige waarde van de aandelen om-
wille van de aangehaalde redenen.
De prijs die in juli 1985 werd betaald
voor de overname van de aandelen
van de staat steunde op een waar-
deringsrapport dat werd opgesteld
door één van de zeer deskundige
kantoren van bedrijfsrevisoren.

Het is inderdaad juist dat de verkoop
van de 10.100 aandelen die de GIMV
in derde functie aanhield een beslis-
sing was van de Vlaamse Executieve
die in derde functie werd uitgevoerd
door de Gewestelijke Investerings-
maatschappij voor Vlaanderen.

De investeringen werden gespreid
over de periode 1980-1984. Er was
dus duidelijk sprake van een uitbrei-
ding van de capaciteit. Meer concreet
werd er voor 38,5 miljoen frank uit-
getrokken voor een aantal onderde-
len van de produktie. Uit de docu-
menten die werden opgemaakt ter
voorbereiding van mijn antwoord,
lees ik dat het gaat om het twijnen,
de briljante garens, de garens voor
tussenvoering en de conage. Ik geef
grif toe dat ik geen expert ter zake
ben, maar ik probeer enkel te ant-
woorden op een aantal concrete vra-
gen. Er was eveneens een bedrag van
bijna 20 miljoen voor het automatisch
laden en lossen van een wasmachine,
bijna 50 miljoen voor de verbetering
van de atmosfeer in de spinnerij en
tenslotte ongeveer 64 miljoen voor
een aantal vervangingsinvesteringen.
Dit herstructureringsplan werd uitge-
voerd, zo wordt mij door het FNSV-
GIMVINDUS bevestigd.

Tussen de NMNS en de Minister van
Economische Zaken werd een proto-
col afgesloten dat uitsluitend aan de-
ze laatste de opdracht gaf de notule-
ring aan de EG-autoriteiten waar te
nemen. Voor nadere informatie hier-
over dient u zich te wenden tot de
nationale Regering.

Over welke feiten gaat het hier pre-
cies ? De Nationale Maatschappij
voor de Nationale Sectoren, de
NMNS, besliste in Fabelta Ninove
deel te nemen nadat de Raad van
Bestuur van het ITCB daarover op 4
juli 1983 een positief advies had ver-
strekt. De deelneming was gekop-
peld aan een herstructureringsplan,
dus aan de wijze waarop de herstruc-
turering tot stand zou komen. Er
werd voorzien in een aantal investe-
ringen. Ik zal u een aantal cijfers ge-
ven : herstel bedrijfskapitaal 21 mil-
joen ; toename bedrijfskapitaal 11
miljoen ; bruto investeringen 168 mil-
joen.

De NMNS kende aan Fabelta Ninove
bij overeenkomst van 29 december
1983 een optierecht toe voor de in-
koop en aankoop van aandelen. De-
ze overeenkomst hield in dat de NV
Fabelta een onherroepelijk en over-
draagbaar optierecht kreeg tot aan-
koop van haar aandelen aan de prijs
gelijk aan het volgestort gedeelte van
de uitgifteprijs. Het optierecht werd
verleend voor een periode van vijf-
tien jaar. Na die periode zou de NV
Fabelta Ninove een voorkooprecht
hebben voor de aankoop van bedoel-
de aandelen tegen een prijs geboden
door een derde.

Ik wil er eveneens op wijzen dat de
jaarverslagen van de NMNS en zijn
Vlaamse rechtsopvolger, de FNSV,
het Fonds voor de Nationale Secto-
ren in Vlaanderen, een volledig over-
zicht bevatten van alle bedrijven
waarin wordt geparticipeerd met na-
dere gegevens over de omvang van
die deelname.

Mijnheer de Voorzitter, het is altijd
moeilijk in een algemene interpella-
tie bepaalde cijfers te verstrekken.
Dergelijk dossier moet toch rustig
kunnen worden onderzocht in de
Commissie, met een aantal verhelde-
rende documenten, met argumenten
en tegenargumenten.

Ingaande op één van uw vragen kan
ik bevestigen dat de GIMV in haar
derde functie haar aandelen verkocht
heeft aan de voorzitter van Fabelta-
Ninove, de heer Van Der Stichele.
Deze verrichting werd door de
Vlaamse Executieve goedgekeurd op
19 december 1984. De prijs hiervan
werd volledig voldaan.

Zoals ik al gezegd heb ter gelegen- U heeft de vraag gesteld of het om

U vraagt mij de lijst van de bedrijven
die ermee te maken hebben over te
maken. Ik wil u deze graag bezorgen.
Het volstaat echter het Staatsblad te
lezen om hierover evidente informa-
tie te verwerven. Ik neem echter aan
dat er meer verkwikkende literatuur
bestaat dan het Staatsblad. Ik spreek
hier niet over de inhoud, maar wel
over de gebruikte taal. Ik heb mij
voorgenomen om met de dagblad-
pers tot een regeling te komen om de
niet doorzichtige teksten en onze be-
slissingen die in het Staatsblad ver-
schijnen in een meer leesbare taal tot
de burgers te brengen. Ik wil er mij
echter niet van afmaken door u de
lectuur van het Staatsblad aan te be-
velen. Ik zal u de gegevens bezorgen.
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Het is vanzelfsprekend dat over die
zaak volledige openheid moet kun-
nen bestaan.

In uitvoering van de financieringswet
van 16 januari 1989 werd op 8 februa-
ri in het Belgisch Staatsblad een lijst
gepubliceerd van alle participaties
van de NMNS die ingevolge de regio-
nalisering aan de Gewesten zijn over-
gedragen.

Mijnheer de Voorzitter, ik wil nog
enkele cijfers naar voren brengen.
Van 1987 tot 31 december 1991 wer-
den voor een totaal bedrag van meer
dan anderhalf miljard frank niet
stemgerechtigde aandelen in de tex-
tielsector teruggekocht. De jaarver-
slagen van het FNSV laten toe de
evolutie van het aandelenbezit van
het FNSV in de individuële bedrijven
na te gaan. Met de privé-aandeelhou-
ders werd telkens een overeenkomst
gesloten voor een periode van vijftien
jaar. Vanaf het eerste jaar dient één
vijftiende van de winst te worden ge-
reserveerd om vanaf het zesde jaar
over te gaan tot wederinkoop van tel-
kens één tiende van de niet-stemge-
rechtigde aandelen per jaar.

De vooruitzichten voor de wederin-
koop bedragen afgerond voor 1992
bijna 400 miljoen, voor 1993 bijna
270 miljoen en voor 1994 bijna 250
miljoen. Wanneer de contractueel
overeengekomen kalender wordt
aangehouden, gebeurt de terugkoop
tegen nominale waarde.

Mijnheer Barbé, ik apprecieer de ob-
jectiviteit waarvan u blijk hebt gege-
ven ten opzichte van de veiligheid en
de gezondheid van de werknemers.
In een vorig leven, als Minister van
Arbeid, heb ik via een open dialoog
- en de heer Cuyvers, nu Senator,
heeft mij daar veel vragen over ge-
steld - en in de grootst mogelijke on-
afhankelijkheid ter zake beslissingen
genomen die al 15 jaar of meer op
zich lieten wachten. Ik ben daar niet
fier op. Ik zeg dit alleen maar om
duidelijk te maken dat ik als Minister
van Arbeid de beslissingen heb geno-
men die ik meende te moeten nemen.
Ik heb toen ook moeten vaststellen
dat voor de werknemers niet alleen
het inkomen - dat is natuurlijk het

brood van elke dag - belangrijk is,
maar ook de werkomstandigheden en
al wat daarmee verband houdt. Dat
heeft te maken met de kwaliteit van
het leven. Het Europees jaar voor de
veiligheid en de gezondheid van de
werknemers wil overigens speciaal
belang hechten aan die werkomstan-
digheden. In de discussies met de
verpleegkundige sector over loons-
verhoging werd ik ook getroffen door
het belang dat mensen hechten aan
arbeidsomstandigheden en ik hoop
dan ook dat de beslissingen die ik ter
zake heb genomen inderdaad gevol-
gen zullen hebben.

Mijnheer Barbé, ik vind wel dat u te
snel en te gemakkelijk brandhout
hebt gemaakt van het textielplan dat
is uitgewerkt. Het had misschien be-
ter gekund, maar ik wil mij vandaag
niet bezondigen aan gemakkelijke
kritiek en vaststellingen achteraf.
Dat zou unfair zijn. Alleen wie voor
het dossier verantwoordelijkheid
droeg, weet hoe men tot bepaalde
besluiten is gekomen. Beweren dat
het hele textielplan terug te brengen
is tot een serie van koopjes, dat het
er nooit gekomen moest zijn, is de
werkelijkheid geweld aandoen en ik
verklaar dit zonder dekking, noch
last, zoals de Nederlanders dat ple-
gen te zeggen. Tegen de achtergrond
van een verslechterende conjunctuur
zonder precies vooruitzicht op herstel
is dat textielplan van vitaal belang
geweest. De competitiviteit van een
aantal zuiderse landen, zowel binnen
als buiten Europa, plaatste de sector
wellicht voor de grootste verminde-
ring van arbeidspotentieel in de laat-
ste 50 jaar. Voor de kolen- en staal-
industrie was de situatie anders, want
daar was de crisis algemeen, ook de
landen van Centraal- en Oost-Euro-
pa hadden ermee te maken. Terloops
wil ik ook doen opmerken dat som-
mige Europese lidstaten, maar ook
staten buiten de Europese Gemeen-
schap, ons nu komen opzoeken om
te vernemen hoe wij destijds de her-
structurering van de textielsector
hebben opgevat.

U doet onrecht aan aan diegenen die
met veel overtuiging en initiatief ge-
zorgd hebben voor deze industrie die
van historisch belang is en ons een
belangrijke toegevoegde waarde op-

levert. Zij hebben door strategische
en toekomstgerichte investeringen de
plaats en de betekenis van de Vlaam-
se textielnijverheid in Europa en in
de hele wereld gevrijwaard. Achter
het beleidsconcept dat wij nu uitwer-
ken en de selectieve ondersteuning
vanuit technologische speerpuntsec-
toren, moeten wij de werkelijkheid
zien van het concrete leven van dui-
zenden  mannen  en  vrouwen in
Vlaanderen. Voor hen allen is het
van vitaal belang geweest dat deze
beslissingen werden genomen.

Mijnheer de Voorzitter, ik heb mij
nauwgezet gehouden aan de vragen
die werden gesteld maar ik kon niet
nalaten de globale context van de he-
le herstructurering in de textiel te
schetsen.

De Voorzitter : het woord is aan
heer Denys voor een interruptie.

de

De heer A. Denys : Mijnheer de Mi-
nister, wij raken hier een fundamen-
teel probleem aan. Er zijn drie grote
vormen van economische subsidië-
ring : het nemen van participaties
zonder stemrecht zoals dat in de tex-
tielsector gebeurde, het toekennen
van kapitaalpremies en rentetoelagen
in toepassing van de expansiewetge-
ving en het toekennen van gelden
zonder enige controle zoals dat in het
KS-dossier gebeurde.

Het zou interessant zijn om een eva-
luatie te maken van deze drie werk-
vormen in een Openbare Vergade-
ring van de Commissie Economie.

Mijnheer de Minister, kunnen wij af-
spreken om over de subsidiëring in
de textielsector, over de grote dos-
siers van de expansiewetgeving en
over het KS-dossier een grondig eva-
luatiegesprek te organiseren ?

De Voorzitter : Het woord is aan mi-
nister Van den Brande.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer Denys, zoals ik in mijn toe-
spraak reeds liet uitschijnen, zijn wij
volledig bereid om dit in Commissie
te doen. In mijn beleidsnota Econo-
mie heb ik deze problematiek op-
nieuw aangebracht en nieuwe oriën-
teringen uitgetekend. In de Commis-
sie hadden wij reeds de gelegenheid
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naar aanleiding van de bespreking
van de begroting en de beleidsbrie-
ven om daarover van gedachten te
wisselen. Ik begrijp dat u niet overal
tegelijkertijd aanwezig kan zijn, maar
ook in de plenaire vergadering zullen
wij de kans hebben om daarop in te
gaan. Dat neemt niet weg dat ik ten
allen tijde bereid ben daarover in de
Commissie de draad terug op te ne-
men.

weg niet geïnvesteerd, zeker geen 50
miljoen in de spinnerij. Pas in het
najaar 1989, toen wij werk hadden
gemaakt van het dossier en vooral
toen het Fonds voor Beroepsziekten
de directie had gedagvaard, is men
wakker geschoten om een proces te
vermijden.

De Voorzitter : Het woord is aan de
heer Barbé.

De heer L. Barbé : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil erop wijzen dat een
aantal betrokkenen bij dit dossier
hier vandaag afwezig zijn. Ik denk
aan de heer Eyskens en de heer De
Roo en andere mensen van de CVP
die het dossier zeer goed kennen. De
heer Timmermans is wel aanwezig.

Mijn vraag luidt bijgevolg : heeft het
ITCB wel gecontroleerd of de 50 mil-
joen bestemd voor de verbetering
van de atmosfeer inderdaad daartoe
heeft gediend ? Ik herinner er overi-
gens aan dat de enige belangrijke in-
vestering in het bedrijf pas in 1986 is
gebeurd voor het opstarten van een
volledige nieuwe produktielijn ther-
mofixeren van polypropyleengarens
voor de tapijtindustrie, een afdeling
die niets te maken had met de onge-
zonde viscose-afdeling. Daarvoor
had men blijkbaar wel geld !

Mijnheer Timmermans, als Ninovie-
ter en als gewezen lid van de Beheer-
raad van Fabelta Ninove, kent u het
dossier natuurlijk wel. Men kan ons,
de Groenen, verwijten dat wij dema-
goog zijn, maar ik blijf erbij dat Mi-
nister Claes niet gedaan heeft wat hij
moest doen. Het ging toen om werk-
gelegenheid ten koste van alles, van
gezondheid en van elementaire rech-
ten. Dat is niet mijn optie.

Bovendien blijf ik erbij dat de aande-
len van de GIMV en de NIM al te
goedkoop werden verkocht, hoewel
de Minister-Voorzitter beweert dat
de prijs op basis van het verslag van
de bedrijfsrevisoren werd vastge-
steld. Blijkbaar kon deze niet hoger.
Ik ben benieuwd wat de EG-Com-
missie daarover zal denken !

U zegt mij dat reeds in 1982 geïnves-
teerd werd in de verbetering van de
arbeidsomstandigheden. Ik zou die
bewijzen graag zien. Ik heb alle ver-
slagen van de arbeidsinspectie sinds
1979 doorgenomen. Daar is op geen
enkel ogenblik sprake van een verbe-
tering van de atmosfeer in de spinne-
rij. Die blijft gedurende heel de pe-
riode even slecht. Hebben er dan al
kleine investeringen plaats gehad, ze
waren te beperkt om aan de wet te
voldoen.

De Minister-Voorzitter meent dat ik
brandhout van het textielplan heb ge-
maakt. Welnu, ik verwijs naar één
zinnetje in mijn interpellatie : Het
textielplan heeft zeer veel bedrijven
gered. Einde citaat. Als ik echter zie
dat op een bedrag van 20 miljard, 1
miljard frank ten onrechte in Fabelta
Zwijnaarde en Idealspun werd ge-
stopt, dan heb ik daar toch wel be-
denkingen bij. Ik sta daarin trouwens
niet alleen. Ook het Europese Hof
van Justitie meent dat Fabelta tien-
tallen, zo niet honderden miljoenen
cadeau werden gegeven zonder enige
controle.

Aan de Minister-Voorzitter laat ik Ik herhaal ook mijn kritiek dat te
het volgende opmerken. Hij ver- weinig aandacht werd besteed aan ar-
klaarde dat in het herstructurerings- beidsomstandigheden en ecologische
plan Fabelta 1980-1984 een som van factoren. Als laatste bedenking voeg
50 miljoen werd ingeschreven voor ik hieraan toe dat wij natuurlijk kun-
investeringen ter bevordering van de nen beweren er fier op te mogen zijn
atmosfeer in de spinnerij, de pro- dat wij 100.000 arbeidsplaatsen heb-
bleemafdeling waar arbeiders ziek ben gevrijwaard. Dit is echter gedeel-
werden. Voor zover ik weet, is er in telijk gebeurd ten koste van jobs in
de loop van de jaren tachtig gewoon- het buitenland. Vandaar ook de ver-
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oordelingen door het Europese Hof
van Justitie. Immers, een aantal bin-
nen het textielplan uitgevoerde inves-
teringen waren in strijd met het Eu-
ropees recht, wat ons dan ook een
aantal veroordelingen heeft opgele-
verd. Als wij nu fier kunnen zijn op
het feit dat zovele jobs overeind ble-
ven, dan is dit gebeurd dankzij een
verschuiving van investeringen en
produktie van andere landen naar
Vlaanderen. Kunnen wij dan nog als
grote Europeanen fier zijn op derge-
lijke feiten ?

Ten slotte herhaal ik nogmaals mijn
vraag waarop ik graag een antwoord
kreeg van de Minister-Voorzitter :
heeft het ITCB de afwikkeling van
de in het textielplan ingeschreven in-
vesteringen gecontroleerd ?

De Voorzitter : Mevrouw Nelis-Van
Liedekerke heeft het woord.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
Mijnheer de Voorzitter, ik wens aan
de heer Barbé te zeggen dat er in de
CVP wel leden zijn die het dossier
van Fabelta tamelijk goed kennen.

De heer L. Barbé : Dat weet ik.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
Sta mij toe u erop te wijzen dat leden
van de CVP uit de streek niet alleen
het dossier zeer goed kennen, maar
ook zeer bezorgd zijn om de milieu-
effecten die van bedoeld bedrijf uit-
gaan. Wij kennen dit bedrijf ook vrij
goed ; wij gaan er geregeld op be-
zoek, niet alleen bij de directie, maar
ook bij de arbeiders. Er worden daar
zeer grote inspanningen gedaan om
de milieuproblematiek - ik zal geen
cijfers aanhalen, u hebt dit voldoende
gedaan - op te lossen.

Er mag niet worden vergeten dat het
om een verouderde industrie gaat.
Wanneer industrieën zeer oud zijn,
vergt het nog meer inspanningen om
daarin verandering te brengen. Van-
daar ook mijn grote bekommernis
ten opzichte van de werklozen en de
werkgelegenheid in Ninove.

Vorige zondag heb ik een grote tech-
nische school in Ninove bezocht.
Men heeft er zeer grote problemen
om de afgestudeerden te plaatsen.
Het is dan ook zeer gelukkig dat men
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ter plaatse Fabelta nog heeft. De
werkloosheidsgraad in ons arrondis-
sement ligt veel hoger dan elders.
Daarom moeten wij echter niet alles
goedkeuren, zeker niet wanneer er
sommige zaken niet in orde zijn. Wij
moeten echter rekening houden met
de zeer grote inspanningen die wor-
den gedaan, zij worden trouwens be-
vestigd zowel door het personeel als
door de directie.

dit niet onmiddellijk al te correct was
of dat het gemakkelijk op te lossen
was, maar hoe dan ook, met de be-
perkte financiële middelen van toen,
heeft men toch gepoogd om op eco-
logisch vlak bepaalde verbeteringen
aan te brengen. Achteraf is kritiek
echter gemakkelijk. Maar, indien
men op dat ogenblik niet had inge-
grepen, bestond Fabelta vandaag niet
meer.

de CVP-mensen van de streek be-
kommerd zijn om dat bedrijf. Ter za-
ke werd zelfs aangeklopt bij het kabi-
net van Minister Eyskens.

De Voorzitter : De heer Timmer-
mans heeft het woord.

De heer J. Timmermans : Mijnheer
de Voorzitter, zoals ik het bij de inlei-
ding van mijn betoog heb gezegd,
neem ik afstand en neem ik een cor-
recte houding aan ten aanzien van de
wijze van privatisering en mogelijke
financiële transacties die misschien
niet correct zijn gebeurd. Dat was de
inhoud van de interpellatie. Ik be-
houd mij wel het recht voor ter zake
bepaalde conclusies te trekken.

Minister L. Van den Brande : Ik
meen de draagwijdte van het betoog
van de heer Timmermans correct te
hebben ingeschat. Volgens mij kan
er geen discussie zijn over mijn ant-
woord aangaande de essentie van de
interpellatie, noch over de algemene
beschouwingen die ik maakte met be-
trekking tot het globaal opzet en de
resultaten van het Textielplan. Voor
het overige houd ik mij volledig aan
de deontologie en wens ik mijn be-
voegdheid niet te buiten te gaan.

Verder verwijs ik naar de uitspraken
van de heer De Roo, naar hetgeen
op papier staat en naar de interpella-
tie van de heer Cuyvers tot Minister
Van den Brande. Ik citeer de heer
De Roo : de tussenkomst van de heer
Cuyvers lijkt mij eenzijdig. Ik ken het
bedrijf vrij goed en ik weet dat men
sedert de jaren zeventig hardnekkig
inspanningen doet om de werkom-
standigheden zo gezond mogelijk te
maken. De demagogie van de Groe-
nen moet plaats maken voor objectief
onderzoek.

Mijn vraag is of de CVP deze stelling
blijft hardmaken. Indien de heer De
Roo hier nu niet aanwezig is, dan is
dat enkel omdat hij op die vraag niet
durft antwoorden.

Mijnheer Barbé, wat betreft de eva-
luatie van de prijs die werd betaald,
verschafte ik u de gegevens waarover
ik beschik. Het is best mogelijk dat
u over andere gegevens beschikte.
Hoe dan ook moet rekening worden
gehouden met het feit dat alles zich
afspeelde tijdens een moeilijke perio-
de.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Vervolgens was ik amper twee jaar
lid van de Raad van Bestuur in opvol-
ging van een lid van de GOMOV. Ik
werd dus aangesteld als beheerder in
het bedrijf in Ninove. De volledige
overname door de overheid van het
bedrijf gebeurde einde 1978. Het be-
drijf moest drijvende gehouden wor-
den. De luchtanalyses startten door
een beslissing van de Raad van Be-
heer van 30 januari 1981. Ik heb er
hier het uittreksel van. Nadat de ana-
lyses van dokter Blondé waren bin-
nengekomen, werden deze geacteerd
door de Raad van Bestuur van 15
september 1982. Dit was één van
mijn laatste zittingen vooraleer de
privatisering van start ging. Daar
werd beslist dat voor de atmosfeer in
de spinnerij een krediet van 50 mil-
joen, buiten de normale kredietaan-
vragen die binnen het textielplan wa-
ren ingediend, te reserveren. Er werd
opdracht gegeven om door een stu-
diebureau een situatie over de atmos-
feer in de spinnerij te laten opmaken.
Daarvoor werd 3 miljoen frank uitge-
trokken. Dit is gebeurd ; het rapport
ter zake heb ik hier bij de hand. Ver-
volgens is men stelselmatig overge-
gaan tot het installeren van bepaalde
afzuigsystemen. Ik geef grif toe dat

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

Ik kom nu tot de financiële tussen-
komsten. Ik ga ervan uit dat deze zijn
gebeurd. Mijnheer Barbé, u vroeg of
het ITCB ter zake een controle had
verricht. Dat is echter de taak van
het NMNS. Ik kan u misschien aan-
bevelen u bijkomend te informeren
bij de rechtsopvolgers van de NMNS,
het FNSV.

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.

Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te handelen.

De vergadering is gesloten.
Ik vind het hoe kan ook normaal dat
middelen worden aangewend waar-
voor zij zijn bestemd. Daarover zal
wel duidelijk eensgezindheid be-
staan. Wat de controle betreft, moet
u zich wenden tot de NMNS.

- De vergadering wordt gesloten om
12.58 uur.

De Voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, ik
zal ter zake de nationale Minister
aanspreken.

Collega Nelis, ik weet inderdaad dat
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